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سال پنجم/ شماره صد و پانزده / دو شنبه ۳۰ دی ۱۳۹۸/ قیمت ۲۰۰۰ تومان 

هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

گزارش

بازی، بازی با میراث جهانی هم بازی!
نزدیک به دوماه اســت که تغییر رنگ گنبد مسجد 
شــیخ لطف الله در اثر مرمتــی کــه صاحب نظران 
آن را غیراصولــی می دانند باعث واکنــش و انتقاد 
کارشناســان و دوســتداران میراث فرهنگی شــده 
است. منتقدین از مسئولین اداره کل میراث فرهنگی 
استان اصفهان خواستار پاســخ روشن و شفافی در 
مورد نحوه عملکرد خــود در مرمت این گنبد یعنی، 
ارائه گزارش آسیب شناسی گنبد، طرح مرمت گنبد 
و نحوه اجرای مرمت و گزارش ناظــر پروژه، نحوه و 

دلیل کارشناسان غیرشفاف...

  گزارش

بافت تاریخی در محاصره طلاسازی ها
مدیرعامل ســازمان ســاماندهی مشــاغل شهری 
شهرداری اصفهان با اشــاره به فعالیت هزار و 400 
واحد صنفــی تولید طلا در نزدیکــی بافت تاریخی 
اصفهان از جمله میدان نقش جهان، گفت: به منظور 
ســاماندهی این واحدها و کاهــش خطرات محیط 
زیســتی و ایمنی آنها، ناحیه صنفی کارگاهی تولید 
طلا و زیورآلات اصفهان در کنار شهرک جی ساخته 
می شود. محمد مجیری در نشســت خبری خود با 
اصحاب رسانه در سلسله نشست های »سه شنبه ها 

با رسانه« با بیان اینکه ...

۰۲

۰۳

دیدبانی سال مه آلود 
چشم انداز سال 99 اقتصاد ایران در بازارهای ارز، مسکن، بورس و طلا بررسی شد؛

در همایش چشم انداز اقتصاد ایران در سال 99 که به همت کمیسیون توسعه و بهبود محیط کسب و کار اتاق بازرگانی اصفهان 
برگزار شد،  سمت وسوی بازارهای ارز، مســکن، بورس و طلا با نگاهی به  بودجه و نظام بانکی کشور تحلیل و تشریح گردید.  
حسین عبده تبریزی، تحلیلگر ارشد اقتصادی سخنران اول این رویداد اقتصادی بود. عبده تبریزی تاکید کرد، رشد افسارگسیخته 
نقدینگی نه تنها بر بخش های مختلف اقتصادی تاثیرگذار است بلکه بطور غیرمستقیم پیامدهای اجتماعی ناخوشایندی را برای 

جامعه به همراه دارد.

گزارش

۰۵



سال پنجم/ شماره ۱۱۵/ ۳۰ دی ۱۳۹۸/ ۲۴ جمادی الاول ۱۴۴۱

نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 

www.eghtesadbazar. ir

20  jan 2020 No.115

info@eghtesadbazar. ir

جزئیات تسهیلات پرداختی ویژه شبکه بانکی بابت خرید خانه های »خیلی قدیمی« به 
تازگی مشخص شده است. این وام ویژه که به دنبال صدور مجوز پرداخت وام جدید 
اوراق مسکن برای خانه های نوساز تا ۲۵ سال ساخت در شبکه بانکی رونمایی شده است، 
برای خرید املاک ۲۵ تا ۳0 سال ساخت به متقاضیان پرداخت می شود. تا پیش از این 
وام های پرداختی به این املاک زیر ۵0 میلیون تومان بود که می تواند معادلات خرید و 

فروش را دربازار مسکن در ماه های آینده تحت تاثیر خود قرار دهد. 

در حالی که برخی فکر می کنند که کل درآمدهای حاصل شده از مالیات بر ارزش 
افزوده باید به حساب خزانه دولت واریز شود، کمتر از ۲0 درصد آن به حساب سازمان 
امور مالیاتی و ۸0 درصد مابقی، به حساب خزانه دولت واریز می شود. گفتنی است که 
به دلیل عدم آگاهی کامل از مبانی قانون مالیات بر ارزش افزوده برخی فکر می کنند کل 
مبلغ مالیات و عوارض ارزش افزوده دریافتی اصناف از مصرف کنندگان نهایی باید به 

حساب خزانه دولت واریز شود.

 آجر و بیســکوئیت کاشــی در زمان 
پخت در دماهای بــالا دچار تغییرات 
فیزیکی و شیمیائی مختلفی می شوند 
که حاصل نهایی همان آجری اســت 
که از کوره خارج می شــود و ما می 

بینیم. 
 یکی از این اتفاقات در سطح  بیرونی 
آجر رخ می دهد که بیشترین مواجهه 
را با حــرارت دارد در ایــن موضع از 
کاشــی بدلیل نزدیکی به حرارت  و 
بالا رفتن دما تــا نزدیکی دمای ذوب 
حالتی شبیه به ذوب رخ می دهد که 
اگر دما بالاتر رود ســطح آجر ذوب  و 

گاهی روان می شود.
 اگر به ســطح آجرهای ســوخته در 
کوره کــه اصطلاحاً بــه آجر جوش 
معروفند نــگاه کنیم ایــن حالت را 

خواهیم دید.
 اما قبل از ســوختن و تبدیل به آجر 
جوش در سطح آجر حالتی شبیه به 
شیشه ای شــدن رخ می دهد که به 

پدیده زینترینگ شهرت دارد.
 این لایه زینترشــده )شیشــه ای( 
ویژگیهایــی دارد کــه در بعضی از 
مصارف آجر ایــن ویژگیها مطلوب و 
مورد نظر قرار می گیرد، از جمله این 
ویژگیها عــدم نفوذ پذیــری یا نفوذ 
پذیری بســیار ناچیز نسبت به آب و 
عدم نفوذ غبار و چرکی به داخل خلل 
و فرج آجر می باشــد، و معمولاً مقدار 
ناچیز چرکیهای نشسته روی سطح 
هم بر اثر بارش نزولات جوی شسته 

شده و زدوده می شود.
 اتفاقی که در مســجد شیخ لطف اله 
افتاده یعنی ســائیدن ســطح آجر با 
استفاده از برس خشن در واقع باعث 
حذف این لایه شــبه شیشــه ای از 
سطح آجرهای موجود شده که علاوه 
بر تغییر رنگ و روشــن شــدن رنگ 
فعلی، در آینده نه چندان دور)شاید 
کمتر از ۵ ســال( ایــن بخش مرمت 
شده نه تنها روشن تر از سایر بخشها 
نخواهد بود، بلکه به احتمال قریب به 
یقین به شدت تیره تر و چرک تر بنظر 
خواهد رسید. شاید یکی از دلایلی که 
باعث شــده عاملین تصمیم بگیرند 
لایه محافظی با مواد ناشناخته)اعلام 
نشده( روی ســطح گنبد اجرا کنند، 

همین مطلب است. 
لذا بهتر اســت در مورد مرمت بقیه 
ترکهای باقیمانده نهایت احتیاط به 

عمل آید. 
مطلب جدید تر اینکــه بعد از بارش 
برف روی گنبد مسجد برف در محل 
ترک جدید ننشسته، که این مطلب 
هم موارد فوق را تائید می کند یعنی 
در قسمتهای مرمت شــده و سائیده 
شده با برس به دلیل حذف لایه زینتر 
شــده برف روی آجرهای بدون لعاب 
باقی نمانده است، که دو دلیل علمی 

ساده دارد که عنوان می کنم:
اول: به دلیل خراشیده شدن و جذف 
لایه زینتر که باعث انعکاس بخشی از 
نور خورشید می شود، جذب گرمای 
حاصل از تابش در بدنــه ها و بالطبع 
گرمتر بودن جســم آجر باعث ذوب 

شدن برف در این ناحیه شده  است. 
دوم: به دلیل خراشیده شدن و حذف 
لایه زینتر از سطح آجر، ضریب جذب 
آب در ســطح آجر افزایش یافته و در 
واقع حالتی شبیه به مکش برف ذوب 
شده در سطح رخ داده و طبیعتاً برفی 

باقی نمانده است. 
در واقع این حالت آب گریزی نیست 
بلکه هیدروفیلی یا آب خواهی است. 

درآمد مالیات بر ارزش افزوده به کجا واریز می شود؟وام مخصوص املاک سالمند
رویدادنامه

   دیدگاه

لایه گنبد را تراشیدند؛ 
برف ننشست

Is fahan

اصفهان در هفته ای که گذشت؛

»اصفهان در هفته اي که گذشت« روي خط اندوه بود! اندوهي که نه 
فقط اصفهان، بلكه سرتاسر ايران و حتي مردماني در ديگر نقاط جهان 
را به دلیل وقوع سانحه دلخراش سقوط پرواز شماره ۷۵۲ هواپیمايی 
بین المللی اوکراين سوگوار ساخت. بازتاب اين واقعه در فضاي مجازي 
زماني به اوج خود رسید که از سوي سپاه پاسداران انقلاب اسلامی طي 
اعلامیه اي اعلام شد که اين هواپیما به طور غیرعمد و ناخواسته هدف 
شلیک پدافند هوايی سپاه پاسداران انقلاب اسلامي قرار گرفته است...
دست به دست شدن عكس هاي قربانیان اين حادثه و اطلاعات مربوط به 
آنها، برگزاري مراسم سوگواري در نقاط مختلف کشور از جمله اصفهان 
براي آنها و بخش قابل توجهي از اخبار رسانه هاي کشور و رسانه هاي 
اصفهان نیز به بررسي چند وچون اين ماجرا اختصاص يافت. اگرچه 
صبح روز ۲4 دي ماه مردم اصفهان چشم به روي يک روز برفي باز 
کرده و شهر را سفیدپوشِ نخستین برق زمستاني سال ۹۸ يافتند، اما 
اين رويداد طبیعي طرب انگیز هم چنان نتوانست بر اخباري که درباره 
سانحه سقوط هواپیما در فضاي مجازي و گپ و گفت هاي موجود میان 
مردم کوچه و خیابان در جريان بود، اثري گذاشته و از حجم آن بكاهد...

جريان سازيِ دوباره
گنبد شیخ لطف الله

در میان مهم ترین اخبار حوزه میراث فرهنگي و گردشگري هفته اخیر مي 
توان به جریان ساز شدن دوباره گنبد شیخ لطف الله در روز برفي ۲4 دي 
ماه اشاره کرد. برف نشسته بر روي ترک هاي مرمت نشده این گنبد تاریخي 
عصر صفوي همانقدر موجب دل نگراني میراث دوستان شد که مبادا به ترک 
ها نفوذ کرده و باعث ریزش پیکر فرتوت و زخمي این گنبد شود، که برف 
ننشسته بر روي ترک تازه مرمت شده! نگراني میراث دوستان و رسانه ها از این 
جهت بود که چرا بر روي ترک تازه مرمت شده هیچ برفي ننشسته و مبادا که 

این مسئله به دلیل روش نادرست و غلط مرمت این ترک باشد؟
خبرگزاري ایسنا اصفهان در گزارشي که در اینباره در گفتگو با دو تن از 
مرمتگران پیشکسوت کشور منتشر کرد، جزئیات این ماجرا را مورد بررسي 

قرار داد.
علاوه بر این موضوع، کاهش 70 درصدي آمار ورود گردشگران خارجي به 
ایران بعد از وقوع حوادث اخیر همچون شهادت سردار قاسم سلیماني و به 
دنبال آن حمله موشکي ایران به یکي از پایگاه هاي امریکا در عراق و بعد 
هم سقوط هواپیماي مسافربري اوکراین در آسمان ایران، خبر نگران کننده 
دیگري است که در هفته اخیر منتشر شد. به گفته کارشناسان گردشگري، 
این صنعت سبز بیش از هر صنعت دیگري در جهان به دامنه امنیت هر کشور 
وابستگي مستقیم دارد و کوچکترین خللي در این حوزه ضربات و صدمات 
جبران ناپذیري را به صنعت گردشگري وارد مي کند. حالا اینکه چه طرح و 
برنامه اي از سوي مسئولان این حوزه در ایران براي ایجاد رونق در گردشگري 

وجود دارد، سوالي است که باید براي دریافت پاسخ آن منتظر ماند...

بازگشت زاينده رود
چندین روز قبل که خبر از بسته شدن خروجي زاینده رود شد، به جز مردم 
اصفهان که در این وانفساي گراني و دیگر مشکلات دلشان تنها به جریان 
هرچند اندک و بي رمق آب در بستر رودخانه شان خوش است، پرندگان 
مهاجر این شهر هم که به هوي آب فرسنگ ها راه را تا اصفهان پیموده و در 
جوار رودخانه خانه گرفته بودند، بي خانمان شدند... حالا دوباره در هفته اخیر 
خروجي سدها افزایش یافته و جریان آب دوباره به بستر رودخانه بازگشت. این 
خبر را معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای اعلام کرد و گفت 
که ساعت ۱۲ شب سه شنبه برای بحث زیست محیطی خروجی سد زاینده 

رود افزایش می یابد. 
ساساني با بیان اینکه طبق برنامه پیش بینی شده منابع و مصارف سد زاینده 
رود، نباید سقف سالیانه زیست محیطی از میزان پیش بینی شده برنامه 
افزایش پیدا کند، تاکید کرده که این تصمیم باید در کمیته برنامه ریزی و 
تلفیق ذیل احیای زاینده رود مطرح و مصوب شود، اما در جلسه امروز اجازه 
داده شد تا در آخرین ساعت امشب خروجی سد زاینده رود افزایش یابد و 

براساس آن جریان رودخانه با دبی مشخصی برقرار شود.
او، مطابق این تصمیم برای بهمن و اسفند امسال ۲0 میلیون  به گفته 
مترمکعب آب برای جریان زاینده رود جهت تامین حقابه زیست محیطی 
پیش بینی شده و بعد از این زمان جریان آب مصادف با توزیع آب کشاورزی 

خواهد شد. 

اولین برف زمستاني...
در روزهایي که در آن سوي کشور و در قسمت جنوبي استان سیستان و 
بلوچستان سیل به راه افتاده و مردم روستاهاي مختلف همچون روستاي کهیر 
زندگي شان را بر آن یافتند، در اصفهان برف سبکي بارید. برفي که صبح روز 
۲4 دي ماه چشم مردم این شهر را به جمالش روشن کرد. بارش برف اگرچه 
سبک بود و براي مدتي کوتاه بر روي سقف خانه ها و ماشین ها نشست، اما 
توانست مردم زیادي را به بیرون از خانه کشانده و مشتاق قدم زدن در هواي 

برفي و یا ساختن آدم برفي هاي کوچکشان بکند...

تشییع پیكر جان باختگان هواپیماي اوکراين
روز پنجشنبه ۲6 دي ماه یکي از غمبارترین روزهاي اصفهان و ایران رقم خورد. 
در این روز پیکر شهداي سقوط هواپیماي اوکراین در شهرهاي مختلف کشور 
بر دوش مردم شهر تشییع و به خاک سپرده شد. در اصفهان نیز این مراسم از 
ساعت ۱4 روز پنجشنبه از فلکه فیض آغاز و با حضور خیل جمیعت به سوي 

گلستان شهداي اصفهان برگزار شد.  

اصفهان؛ روي خط اندوه...

دروغ می گويند/ کارشان افتضاح است
تهیه طرح مرمت بنا یکی از اصولی ترین نکات 
برای مرمت هر بنایی است. بخصوص که این 
بنا اثر نفیسی چون گنبد شیخ لطف الله باشد 
که از ارزش جهانی برخوردار است. در این 
صورت طرح ان باید با دقت کافی و توسط 
افراد متخصص تهیه شود. همانطور که ذکر 
شد شبهات در مورد تهیه و یا عدم تهیه این 
طرح از جمله مواردی است که موجب انتقاد 
کارشناسان و دوستداران میراث فرهنگی شده 

است.

در همین رابطه احمد منتظر مدیرکل سابق 
میراث فرهنگی استان اصفهان ضمن تاکید 
به اینکه مرمت یک اثر نفیس جهانی نیازمند 
طرحی علمی که توسط کارشناسان خبره، 
اساتید دانشگاه و دانش آموختگان علم مرمت 
تهیه شده باشد، است در پاسخ به ادعای 
مسئولین مبنی بر تهیه گزارش آسیب شناسی 
دروغ  است!  دروغ  گفت:  مرمت  طرح  و 
می گویند! نه آسیب شناسی انجام شده، نه طرح 
مرمت وجود دارد و نه اینکه مرمت را خوب اجرا 
کرده اند. همه چیزشان افتضاح است. اینکار باید 

به صورت موضعی انجام می شد. حتی اگر ادعا 
دارند زیر کاشی ها پوک بوده است، بازهم باید 
کار را موضعی انجام می داند زیرا همه گنبد 
که پوک نبوده بلکه برخی از نواحی گچ های 
زیرش فرسوده شده بود. نه اینکه با یک مرمت 
غیر اصلولی کل ترک گنبد را پایین آورند 
و کار را خراب کردند. از سوی دیگر هم ادعا 
می کند با بارش باران رنگ ترک مرمت شده 
تیره می شود. خوب معلوم است رنگ آجرها و 
کاشی ها در اثر باران برخورد با آب تیره می شود 
اما مجددا وقتی آفتاب تابید و خشک شد به 

همان رنگ اکنونش بازمی گردد.

گزارش های
 آسیب شناسی مرمت کجاست؟

فریماه هوشیار کارشناس ارشد مرمت ابنیه 
تاریخی نیز با تاکیدگفت: تاکنون توضیحات 
مسوولین اداره میراث فرهنگی استان اصفهان 
نتوانسته است  پایگاه نقش جهان  و مدیر 
کارشناسان مرمت ابنیه و آثار و همچنین استاد 
کاران کاشی کار و متبحرینی که در زمینه ی 
پخت کاشی و نصب و اجرای آن پیشینه ای 

طولانی دارند را قانع نماید.
هوشیار افزود: با توجه به قراین و مشاهدات 
انجام شده مسجد شیخ لطف الله از لحاظ سازه 
ای دچار اشکال شده است و نیازمند آسیب 
شناسی دقیق و همه جانبه از پی تا گنبد است. 
باید گزارشی از آسیبهای موجود تهیه شود 
تا بتوان نسبت به رفع آن اقدام کرد. او تصریح 
اجازه میراث فرهنگی  با  کرد: ازسوی دیگر 
اصفهان نای کشی اطراف گنبد که برای دفع 
رطوبت بستر زیرین مسجد از زمان های دور 
تعبیه شده است مسدود و باعث حبس رطویت 
شده. موضوعی که مورد تایید و تاکید جدی 
مرتضی فرشته نژاد و مهندس رسام نیز قرار 

گرفته است.
این کارشناس ارشد مرمت در ادامه درمورد 
میدان  آسیب شناسی  طرح  تهیه  لزوم 
و  صاحب نظران  بارها  گفت:  نقش جهان 
دلسوزان میراث فرهنگی، از مسئولین خواستار 
کل  از  آسیب شناسی  دقیق  گزارش  تهیه 
مجموعه جهانی نقش جهان که شامل تمام 
راسته های بازار، عمارت  عالی قاپو و مساجد 
آن می شود شده اند. مدیریت میراث فرهنگی 
ادعا می کند چنین  پاسخ  در  نیز  اصفهان 
مطالعاتی انجام شده است. اما وجود چنین 
مطالعاتی بعید به نظر می رسد. زیرا مدیرپایگاه 
نقش جهان با پرخاشگری از ارائه این گزارش به 

کارشناسان سرباز می زند.
مطالعات  وجود  عدم  همچنین  هوشیار 
دقیق برای مرمت را ضعف بزرگی دانست 
که اکنون در دورنگ شدن این گنبد نفیس 
خود را نشان داده است و تاکید کرد: در تمامی 
دستورالعمل ها و منشورهای مرمتی و حفاظتی 
که برخورد با میراث جهانی باید بسیار با احتیاط 
و پس از طی مراحل متعدد و تایید و تصویب 
گروه مشاورین و با حفظ اصالت بنا و دخالت 
حداقل انجام شود .همچنین در طی فرایند 

مرمت نیز حضور ناظرین مستقل و نظارتهای 
مستمر و تهیه مستندات و گزارش الزامی 
است. حتی در بسیاری از موارد گزارش این 
فرایند به صورت کتاب در دسترس عموم قرار 
می گیرد. روندی که به نظر نمی رسد در مورد 
این گنبد انجام شده باشد. زیرا مدیر پایگاه 
نقش جهان از ارائه گزارش این فرایند مانند 
گزارش آسیب شناسی به کارشناسان امتناع 
می کند و با پرخاشگری می گوید من وظیفه 
ندارم گزارش را در اختیار هرکسی قرار دهم. 
درحالی که در درجه اول کارشناسان هرکسی 
نیستند و در درجه دوم این میراث ، میراث 
جهانی است و هرکسی که بخواهد حق دارد در 
مورد اتفاق های رخ داده در آن بداند. اگر چنین 
گزارشی وجود دارد پس کجاست؟ چرا نشان 

نمی دهید؟

ما بیمار هستیم 
چرا کسی عذرخواهی نكرد؟

ازسوی دیگر مسئولین میراث فرهنگی اصفهان 
در صحبت هایشان بارها اعلام کرده اند آماده 
شنیدن صحبت صاحب نظران هستیم؛ با این 
وجود در مقام عمل بنظر می رسد تاب شنیدن 
نظرات مخالف را ندارند با آوردن بهانه های 
گوناگون و زیر سوال بردن منتقدین سعی در 
توجیه عملکرد خود دارند. این را از صحبت 
با  کارشناسان و دوستدارن میراث فرهنگی 

رسانه های گوناگون می توان متوجه شد.
مهدی جعفری نوگورانی مرمت گر ابنیه تاریخی 
و رئیس هیات مدیره بنیاد آریا در این مورد به 
"نوسان" گفت: پرسش اصلی اینجاست که 
میراث فرهنگی  مسئولین  از  هیچ یک  چرا 
کشور در برابر آسیبی که به این اثر نفیس 
جهانی وارد شده است نه عذرخواهی کردند و 
نه واکنشی نشان دادند. از مسئولین اداره کل 
میراث فرهنگی استان اصفهان که انتظاری 
نداریم، زیرا عملکرد آنها باعث تکرار فجایع 
زیادی طی سال های گذشته شده است. از 
طرف دیگر در موارد مشابه مانند گذرآقانجفی، 
آقای طالبیان با حضور در محل حادثه و گفتگو 
با خبرنگاران سعی در عادی جلوه دادن ماجرا 
داشتند. اما اینبار سکوت کردند تا در زیر سایه 

حوادث سیاسی روز این فجایع پنهان شود. 
دیگر  طرف  از  داد:  ادامه  جعفری نوگروانی 
محترم  مدیرکل  الهیاری  آقای  تازگی  به 

میراث فرهنگی استان اصفهان در نشستی 
و  مردم نهاد  تشکل های  اعضای  با  دوستانه 
کارشناسان منتقدین و معترضین به مرمت 
اخیر را "بیمار" خطاب کردند و اعلام کردند 
گروهی مرض دارند این همه نقد به مرمت 
گنبد می کنند. منظور ایشان ما، دوستداران 
میراث فرهنگی بودیم. بله، درست می گویند! 
من حرف ایشان را تایید می کنم! ما بیمار 
هستیم که هر بار از سر دلسوزی، نسبت به 
عملکرد اشتباه مدیران میراث اصفهان واکنش 
نشان می دهیم، آنها را مسولانه نقد می کنیم 
تا جلوی فاجعه را بگیریم؛ اما متاسفانه فجایع 
مدام تکرار می شود. بیمار هستیم و بیماری 
ما هم درمان نمی شود مگر اینکه مسئولان 
اداره کل  مدیران  به  کشور  میراث فرهنگی 

میراث اصفهان واکنس درستی نشان دهند.
او ادامه داد: ازسوی دیگر همین آقای الهیاری 
چندین بار اعلام کردند: "من پیش از اینکه یک 
شخصیت دانشگاهی باشم یک مدیر سیاسی 
هستم". درست هم می گویند چون اگر غیر از 
این بود با این همه فاجعه به بار آمده در اصفهان 

خیلی وقت پیش باید تغییر می کردند.
این مرمتگر ابنیه تاریخی افزود: از سوی دیگر 
این مرمت به لحاظ فنی هم دارای ایراد است. 
بر  سازمان  درونی  مافیای  به  هم  آن  علت 
می گردد که طی سال ها یک سری پیمانکار 
جدی و ثابت درون آن رشد کردند که اکنون 
چنانچه  شده اند  خداوندی  خودشان  برای 
هیچ فرد دیگری را قبول ندارد. شاهد آن هم 
حذف ناظر پروژه در هنگام عملیات است و 

صحبت های خانم خطابخش که می گوید ما از 
گنبد اسکن لیزر انجام دادیم اما پیمانکار درست 
دانست دستی کار را پیش ببرد. یعنی اینکه 
پیمانکار آنقدر قدرت پیدا کرده بود که هم طرح 

مرمتی را کنار بگذارد هم ناظر را حذف کند.

شايسته سالاری گم شده است
ازسوی دیگر شنیدها حکایت دارد به تارگی 
آقایان محبعلی و جبل عاملی به عنوان ناظر برای 
ادامه پروژه مرمت این گنبد انتخاب شده اند. این 
درحالی است که طی دوماه گذشته با وجود 
تمام نقدهای کارشناسان و صاحب نظران این 
افراد مهر تایید را پای این پروژه زده اند و جواب 

روشنی هم برای تایید خود ارائه نکرده اند.
احسان رعنایی فعال میراث فرهنگی، در این 
مورد به خبرنگار "نوسان" گفت: انتخاب این 
افراد نشان می دهد اداره کل میراث فرهنگی 
استان اصفهان هیچ رویکردی برای اصلاح 
خودش و پاسخ درستی به افکارعمومی ندارد و 
همچنان در پی پاک کردن تبرئه کردن خودش 
و فریب افکارعمومی است. از سوی دیگر وقتی 
به سابقه کاری آقای جبل عاملی در بدنه شرقی 
چهارباغ نگاه می کنیم بازهم متوجه می شویم 
شایسته سالاری و توجه به عملکرد گذشته 

افراد در میراث فرهنگی اصفهان چندان اهمیت 
ندارد و تنها تبانی ها پشت پرده مورد تایید است. 
همچنان که سوابق کاری مرمتگر اخیر این 
گنبد مورد تایید اساتید مرمت و کاشی کاران 
برای مرمت این گنبد نبوده است اما همچنان 
مسئولین میراث اصفهان تاکید بر ادامه این 
کار توسط ایشان دارد. این همان چیزی است 
که موجب نگرانی دوستداران میراث فرهنگی 
اصفهان می شود زیرا سوابق مجری، کارفرما 
و ناظرین پروژه نشان می دهند آنها صلاحیت 

انجام اینکار را ندارند.

زنگ خطر نابودی مسجد شیخ لطف اله؛

بازی، بازی با میراث جهانی هم بازی!
کارشناسان می گويند، اگر گزارش دقیق آسیب شناسی از کل مجموعه نقش جهان وجود دارد؛ کجاست؟ چرا اعلام نمی کنید؟

ــه  ــی ک ــر مرمت ــیخ لطف الله در اث ــجد ش ــد مس ــگ گنب ــر رن ــه تغیی ــت ک ــاه اس ــه دوم ــک ب نزدي
گزارش

گروه  شهری
ــتداران  ــان و دوس ــاد کارشناس ــش و انتق ــث واکن ــد باع ــی می دانن ــران آن را غیراصول صاحب نظ
ــان  ــتان اصفه ــی اس ــئولین اداره کل میراث فرهنگ ــن از مس ــت. منتقدي ــده اس ــی ش میراث فرهنگ
خواســتار پاســخ روشــن و شــفافی در مــورد نحــوه عملكــرد خــود در مرمــت ايــن گنبــد يعنــی، 
ارائــه گــزارش آسیب شناســی گنبــد، طــرح مرمــت گنبــد و نحــوه اجــرای مرمــت و گــزارش ناظــر 
ــا ايــن وجــود نحــوه پاســخگويی  ــكار )مرمتگــر( هســتند. ب پــروژه، نحــوه و دلیــل انتخــاب پیمان
ــی  ــه و گاه ــفاف، دوگان ــان غیرش ــه کارشناس ــه گفت ــه ب ــان ک ــی اصفه ــئولین میراث فرهنگ مس
ــه تنهــا افكارعمومــی را قانــع نكــرده کــه هــر روز بــر خشــم دوســتداران میراث فرهنگــی  پرخاشــگرانه اســت ن
ــا جايــی پیــش رفتــه اســت کــه برخــی از دوســتداران  ــه ت اصفهــان نیــز افــزوده اســت. انتقادهــا از ايــن حادث
ــی  ــرکل میراث فرهنگ ــی مدي ــان عذرخواه ــود خواه ــی خ ــبكه های اجتماع ــات ش ــی در صفح میراث فرهنگ

اصفهان و حتی استعفای آن شدند. گار
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احمد منتظر: دروغ اســت! دروغ می گويند! نه 
آسیب شناسی انجام شده، نه طرح مرمت وجود 

دارد و نه اينكه مرمت را خوب اجرا کرده اند

فريماه هوشــیار: با توجه به قراين و مشاهدات 
انجام شده مسجد شیخ لطف الله از لحاظ سازه 
ای دچار اشكال شده اســت و نیازمند آسیب 

شناسی دقیق است

جعفری نوگروانی: به تازگی مديرکل میراث فرهنگی 
در نشستی، منتقدين و معترضین به مرمت اخیر را 
"بیمار" خطاب کردند؛ منظورشان ما، دوستداران 

میراث فرهنگی بوديم

احســان رعنايی: انتخاب ناظران جديد نشــان 
رويكردی  میراث فرهنگی هیچ  اداره کل  می دهد 

برای اصلاح خود و پاسخ به افكارعمومی ندارد 
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در  گفت:  اصفهان  شهردار  نوسان:   
نشست معاونان فنی کلانشهرهای کشور، 
باید دردهای مشترک شناسایی شود تا با 
استفاده از امکانات شهری یکدیگر شاهد 
زیست پذیر شدن همه شهرها باشیم. از 
همین رو باید برای رسیدن به این آرزو، 
دست از رفتارهای ناسیونالیستی منفی 

برداریم تا به آبادانی و رشد برسیم.
قدرت اله نوروزی در بیست و هشتمین 
عمرانی  و  فنی  معاونان  نشست 
گفت:  اصفهان،  در  کشور  کلانشهرهای 
حلقه حفاظتی به عنوان یکی از پروژه های 
تحقق شعار  راستای  در  اصفهان  بزرگ 
زیست پذیر شدن شهر اصفهان اجرایی 
دیرینه  آرزوی  پروژه  این  است.  شده 
مدیران و شهروندان اصفهانی بود که از 

سال گذشته در شهر آغاز به کار کرد.
شهردار اصفهان با بیان اینکه رینگ اول 
حفاظتی شهر اصفهان در دوران صفویه، 
رینگ دوم در دوران پهلوی اول و دوم و 
رینگ سوم در 40 سال اخیر در این شهر 
تامین  است، تصریح کرد:  شکل گرفته 
مالی و هموار کردن مسیر اجرای رینگ 
چهارم به طول حدود ۸0 کیلومتر که ۵0 
کیلومتر از آن در شهر اصفهان واقع شده 
است، بسیار مشکل است. وی بیان کرد: 
برای ساخت ۲۳ تقاطعی که در این حلقه 
قرار می گیرد، ۱40 میلیارد تومان اعتبار 
اقتصاد  نیاز است که در شرایط کنونی 
کشور تامین چنین اعتباری کار ساده ای 
نیست اما زمانیکه انسجام و همراهی بین 
مدیریت شهری و مدیران استانی باشد، 

این مشکلات مرتفع می شود.
نوروزی با اشاره به برگزاری نشست معاونان 
با  اصفهان  در شهر  کلانشهرها  عمرانی 
تاکید بر اینکه این جلسات می تواند زمینه 
ساز بهره مندی شهرها از امکانات یکدیگر 
باشد، اظهار کرد: همه شهرها امکاناتی در 
اختیار دارند که اگر تفاهم باشد، می توانیم 
به کمک هم آمده و با مشارکت یکدیگر 
اقداماتی را انجام دهیم. وی بیان کرد: این 
جلسات باید دستاوردهایی داشته باشد و 
اگر هدف فقط بیان مشکلات بدون ارائه 
راهکار باشد، بعید می دانم کار مثبتی 
به شمار برود. این جلسات باید به گونه 
ای رقم بخورد که امکانات هر شهری تا 
جایی که قانون اجازه می دهد، در اختیار 
یکدیگر قرار گیرد.شهردار اصفهان ادامه 
بگیرد،  شکل  فرآیندی  چنین  اگر  داد: 
از مشکلات  بخواهد  اصفهان  که  زمانی 
اجتماعی نجات یابد، باید به فکر شهرهای 
همسایه خود هم باشد. وی با اشاره به 
شرکت  همکاری  با  باید  اصفهان  اینکه 
فولاد مبارکه در شهرستان مبارکه و با 
تعامل شرکت ذوب آهن در شهرستان 
زرین شهر به فکر راه اندازی قطار بین 
شهری و ایجاد شبکه شهری باشد، تصریح 
کرد: نمی توان با ایجاد یک جزیره، فقط به 

فکر یک نقطه از کشور بود. 
ها،  گونه نشست  این  در  افزود:  نوروزی 
باید دردهای مشترک شناسایی شود تا با 
استفاده از امکانات شهری یکدیگر شاهد 
زیست پذیر شدن همه شهرها باشیم. از 
همین رو باید برای رسیدن به این آرزو، 
دست از رفتارهای ناسیونالیستی منفی 
برداریم تا به آبادانی و رشد برسیم. وی 
با تاکید بر اینکه باید در اجرای پروژه ها 
عدالت فضایی را رعایت کنیم، اضافه کرد: 
در شهر اصفهان فعالیت ها را در بخش 
کمتربرخوردار  که  دادیم  افزایش  هایی 
برابری  به  رسیدن  برای  کار  این  بودند. 
واقعی به جای برابری شکلی صورت گرفته 

است.

مدیرعامل ســازمان پارک ها و فضای سبز شــهرداری اصفهان گفت: احداث باغ گیاه 
شناسی اصفهان در اراضی ناژوان تقریبا متوقف شده است و دانشگاه اصفهان به دنبال 
احداث این باغ در سایت دانشگاه است.  فروغ مرتضائی نژاد کارکرد باغ گیاه شناسی را 
مطالعات دانشگاهی و مراکز علمی دانست و افزود: از همین رو دانشگاه اصفهان در حال 
حاضر به دنبال احداث باغ گیاه شناسی است و این طرح اکنون در مرحله بحث و بررسی 

از سوی دانشگاه اصفهان است.

شیرین طغیانی با اشاره به اینکه در دو دهه اخیر اشتهای اجرای پروژه های عمرانی به 
یک خواسته مدیران تبدیل شده، اظهار کرد: از ما ایراد می گرفتند که چرا پروژه های 
نیمه تمام را ادامه می دهید که پاسخ مدیریت شهری به این انتقادها این است که این 
پروژه ها سرمایه های مردم اســت و ما باید به سوی کاهش مشکلات شهروندان پیش 
برویم. این عضو شورای تاکید کرد: طولانی شدن طرح ها ســبب کاهش بهره وری و 

مصداق بارز حق الناس است.

چرایی اتمام پروژه های نیمه تمام؟ایجاد باغ های موضوعی اولویت سازمان پارک ها  

گزارش

گزارش

انسجام برای تحقق
شهرهای زیست پذیر

از پروژه های سازمان حمل و نقل بار شهرداری اصفهان رونمايی شد؛

مدیرعامل سازمان ساماندهی مشاغل شهری 
و فرآورده  های کشاورزی شهرداری اصفهان با 
اشاره به اینکه یک هزار و 400 واحد طلاسازی 
در بافت تاریخی اصفهان داریم که می تواند 
برای ایمنی اینگونه بافت ها مشکل ایجاد 
کند، گفت: از جمله این واحدها به دو خانه 
کارگاهی در پشت مسجد شیخ لطف اله می 
توان اشاره کرد که دارای دو کوره ۸00 درجه 
سانتی گرادی است و با توجه به مجاورت 
آن با بازار امکان انتقال آتش به سقف بازار هم 
وجود دارد. وی بیان کرد: از دیگر بخش های 
ناهمگون در بافت تاریخی، وجود بازار هندوها 
یا کوچه یخچال برای فروش لوازم خانگی است 
و در هیج کجای دنیا در کنار آثار تاریخی چنین 

اتفاقاتی شکل نمی گیرد.
مجیری با بیان اینکه همچنین در خیابان 
بعثت و در منطقه ۱4 زمین های زراعی 
برای فروش سنگ ساختمانی و قبر اشغال 
شده است، اظهار کرد: این بخش در ورودی 
شهر اصفهان از سمت تهران است و نیاز به 

ساماندهی دارد.
وی به چالش وجود پرنده فروشی ها در خیابان 
عطار نیشابوری اشاره کرد و افزود: به واسطه 
حضور این صنف در این خیابان رفت و آمدهای 
نادرستی به این خیابان صورت می گیرد، که 
همه این عوامل سبب شده تا شهرداری فکر 

اساسی برای ساماندهی این واحدها کند.
مدیرعامل سازمان ساماندهی مشاغل شهری 
و فرآورده  های کشاورزی شهرداری اصفهان 
افزود: برای ساماندهی این خیابان باید دستگاه 
های مرتبط دیگر هم به میدان بیایند و بخشی 
از این وزنه سنگین را بلند کنند تا این واحدها 
در مکانی دیگر مستقر شوند. وی با بیان اینکه 

90 اتحادیه صنفی در شهر اصفهان داریم که 
اغلب دچار مشکل محل استقرار هستند، 
گفت: در ۱7 ماه اخیر اقدامات خوبی در حوزه 
ساماندهی این نوع مشاغل صورت گرفته اما 
لازم است شدت و سرعت حرکت آنها افزایش 

یابد.

طراحی ۲۰ طرح ساماندهی
 مشاغل شهری 

مجیری با اشاره به اینکه برای انسجام بخشی 
به این حرکت ۲0 طرح ساماندهی را در اولویت 
اجرا قرار داده ایم، اظهار کرد: با توجه به اینکه 
آلودگی برخی از این اصناف پرخطر به شمار می 
رود، باید حمایت های اتاق اصناف، کمیسیون 
نظارت بر سازمان های صنفی سازمان صمت، 
دانشگاه علوم پزشکی و دانشگاه دامپزشکی 
همراه با اقدامات ما باشد تا به نتیجه دلخواه 
برسیم. وی به ساخت مجتمع صنفی خوار و 
بار شهرداری اصفهان با 4۵ واحد صنفی که 
مساحت هرکدام ۵60 مترمربع است اشاره 
کرد و افزود: این مکان به عنوان مرکز تخصصی 
عمده فروشان خوار و بار اصفهان به بهره برداری 
می رسد و ترافیک خیابان های عبدالرزاق، 

ولیعصر و صارمیه را کاهش می دهد.
مدیرعامل سازمان ساماندهی مشاغل شهری 
و فرآورده  های کشاورزی شهرداری اصفهان 
تصریح کرد: ناحیه صنفی کارگاهی تولید طلا 
و نقره و زیورآلات از دیگر مراکزی است که 
شهرداری درصدد ساخت آن است، در حال 
حاضر توافق بین شهرداری و بنیاد مستضعفان 
برای ساخت این مرکز انجام، ۳0 هکتار زمین 
در کنار شهرک صنعتی جی انتخاب و طراحی 
و مطالعات آن نیز صورت گرفته است که تا 

پایان سال جاری عملیات عمرانی آن آغاز می 
شود.

انتقال کارگاه های مخاطره آمیز
 صنايع دستی 

وی با بیان اینکه ۲0 هکتار زمین در ابتدای 
جاده رضوان برای ساخت مجتمع تولید صنایع 
دستی در نظر گرفته شده است، اظهار کرد: 
این مرکز در حال طراحی است تا واحدهای 
تولیدی که دارای آلودگی مخاطره آمیز است 
به این شهرک منتقل شود. مجیری بودجه 
سال جاری این سازمان را ۱۱۳ میلیارد تومان 
عنوان کرد و گفت: 90 میلیارد تومان از این 
بودجه عمرانی بود و سال 99 با یک جهش زیاد 
بودجه را ۲90 میلیارد تومان پیش بینی کردیم 
که این موضوع نشان می دهد، سال آینده 
پروژه های زیادی اجرایی می شود. وی با اشاره 
به اینکه سال آینده مجتمع صنفی پرندگان 
ذبحی در زمینی در منطقه ۱0 و با همکاری 
شهرداری این منطقه کلنگ زنی می شود، 
گفت: در صورت ساخت ۲0 واحد فروش و ذبح 
پرندگان خانگی به این مجموعه منتقل می 
شود که ورودی این مجموعه دفتر دامپزشکی 

مستقر شده است.

ايجاد پايگاه صادراتی گل و گیاه اصفهان 
مدیرعامل سازمان ساماندهی مشاغل شهری 
و فرآورده  های کشاورزی شهرداری اصفهان با 
اشاره به اینکه بازار بین المللی گل و گیاه ارغوان 
در ابتدای جاده رضوان در خیابان ارغوانیه در 
مساحت ۱4.۵ هکتاری به عنوان بزرگترین 
بازار بین المللی گل و گیاه، ماهیان زینتی، 
پرندگان زینتی و .... ساخته می شود، افزود: 

این محل می تواند کارکرد تفرجگاهی و نیز 
صادرات کالا داشته باشد. وی ادامه داد: با توجه 
به اینکه کارگو ترمینال فرودگاه شهید بهشتی 
است، ساخت  افتتاح شده  امسال  اصفهان 
بازار بین المللی گل و گیاه ارغوان می تواند در 

صادرات گل و ماهیان زینتی تاثیر داشته باشد.
مجیری ادامه داد: این پروژه هم 40 درصد در 
مجموع پیشرفت داشته است و فاز اول آن که 
در انتهای سال 99 به بهره برداری می رسد 
شامل سالن گل سرشاخه در مساحت شش 
هزار و 400 مترمربع است. وی با اشاره به اینکه 
از دیگر بخش های فاز اول این مرکز سالن کود، 
سم و ابزار باغبانی در وسعت دو هزار و ۵00 متر 
و محوطه سازی و سازه ۱0 هزار مترمربع برای 
گل های آپارتمانی و باغچه در نظر گرفته شده 
است، افزود: سازه خاص این مرکز به شکل یک 
گل آفتابگردان است که زیر گلبرگ های آن 
سالن های اصلی نمایشگاهی و روی گل برگ 
رستوران و یک آبشار قرار می گیرد. مدیرعامل 
سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده  
های کشاورزی شهرداری اصفهان تصریح کرد: 
در حال حاضر در حال برندسازی این مجموعه 
هستیم تا افراد توانمند در حوزه صادرات را به 

این مرکز بیاوریم.
وی با اشاره به اینکه تاکنون برای پروژه مرکز 
بین المللی گل و گیاه ارغوان ۵0 میلیارد تومان 
هزینه شده است، افزود: پیش بینی می شود تا 
تکمیل این طرح یکصد میلیارد تومان هزینه 

صرف شود.

افزايش صادرات شیلات از اصفهان
 به ۷ استان کشور

مجیری با اشاره به وجود بارانداز شیلات در 
میدان مرکزی میوه و تره بار شهر اصفهان 
و ایجاد زمینه های توسعه آن برای افزایش 
صادرات ماهی به سایر استان ها اظهار کرد: 
در حال حاضر صادرات از این مرکز به ۵ استان 
صورت می گیرد و آمادگی افزایش به هفت 
استان را داریم. وی ادامه داد: برای همین 
منظور تالار ۲۳ میدان مرکزی میوه و تره بار 
اصفهان را برای تبدیل به این مرکز تخریب 
کردیم تا ۱4 واحد عرضه و بارانداز ماهی را در 
این مکان مستقر کنیم. این پروژه تا آبان ماه 

سال آینده مورد بهره برداری قرار می گیرد.
مدیرعامل سازمان ساماندهی مشاغل شهری 
و فرآورده  های کشاورزی شهرداری اصفهان 
از تملک ۵ قطعه زمین برای ساخت مطب 
پزشکان در نقاط مختلف شهر اصفهان برای 
کاهش ترافیک خیابان آمادگاه خبر داد و 
گفت: با رایزنی هایی که با سازمان نظام پزشکی 
در این زمینه داریم قرار است این مطب ها در 
محدوده های نزدیک به شهرستان های اطراف 
اصفهان ساخته شود تا از مراجعه بیمارانی که 
از شهرستان ها به شهر می آیند، کاسته شود. 
وی با اشاره به مشکل آزادسازی برای ساخت 
شهرک موزائیک سازان در شهر اصفهان اظهار 
کرد: این کار نیاز به اعتبار ۱۳0 میلیارد تومانی 
برای آزادسازی ۱۸ هکتار دارد که با توجه به 
احکامی که شهرداری اصفهان در این زمینه 
صادر کرده است، این مهم هم در دست اقدام 

است.

مدیرعامل سازمان ساماندهی مشاغل شهری شهرداری اصفهان:

بافت تاریخی در محاصره طلاسازی ها
ساخت بازار بین المللی گل و گیاه ارغوان می تواند در صادرات گل و ماهیان زينتی تاثیرگذار باشد

citizen

 نوسان: در هفتمین نشست کارگروه رسمی بار کشور از طرح 
ها و پروژه های سازمان حمل و نقل بار شهرداری اصفهان مانند 
سامانه توزين در حال حرکت )WIM(، اولین مطالعات جامع حمل 
و نقل بار درون شهری و ساماندهی نوبت دهی مرکز معاينه فنی 
خودرو رونمايی شد. به گزارش اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری 
اصفهان، داريوش امانی در مراسم رونمايی از طرح  ها و پروژه  های 
سازمان حمل و نقل بار شهرداری اصفهان اظهار کرد: موضوع 
استفاده از سند حمل و نقل از سال های گذشته در دستور کار 
بوده و اتفاقات خوبی در آن رقم خورده است، بايد ساير شهرها 
و استان های کشور از تجربیات سازمان حمل و نقل جاده ای 

استفاده کنند.  

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری اصفهان ادامه داد: امروز شاهد 
استفاده شهرداری اصفهان از تجهیزات روز حمل و نقل بار هستیم اما باز 
هم در این زمینه کمبود وجود دارد، باید در ورودی های شهر که محل 
عبور و مرور و جابجایی بار است از این تجهیزات استفاده کنیم که این 
اقدام در برنامه های سازمان حمل و نقل بار درون شهری قرار دارد. وی 
اضافه کرد: موضوع ایمنی عبور و مرور، جلوگیری از آلودگی هوا و جا به 
جایی بار و مسافر به صورت منظم و قانونمند از اولویت های ما در حوزه 
حمل و نقل و ترافیک شهرداری اصفهان است، برای سال آینده متعهد 
می شویم پروژه سیاح )سامانه یکپارچه اطلاعات حمل و نقل( را در مرکز 
کنترل ترافیک شهرداری اصفهان با استفاده از تمام اطلاعات بخش حمل 
و نقل در دسترس داشته باشیم تا بدانیم چه میزان بار و چه تعداد ناوگان 
وجود دارد و بتوانیم خدمات خوبی به مردم ارائه دهیم. معاون حمل و 
نقل و ترافیک شهرداری اصفهان گفت: اگر به فکر شهر هوشمند، اصلاح 
فرآیندها و ارائه سرویس های مناسب تر به شهروندان هستیم باید هر چه 

سریعتر زیرساخت های آن را فراهم کنیم.

پويايی در سازمان حمل و نقل بار شهری 
در ادامه این مراسم، علیرضا نصر اصفهانی، رئیس شورای شهر اصفهان 
اظهار کرد: ظرفیت های بسیار خوبی در حوزه حمل و نقل و ترافیک 
کلانشهرهای کشور وجود دارد و امروزه ضرورت توجه به حوزه حمل و 
نقل و ترافیک در میان مدیران شهری و کشوری بیش از گذشته احساس 
می شود. وی ادامه داد: در صورتیکه در این حوزه غفلت شود ضرر آن 
متوجه همه مردم است، در صورتیکه مدیران قصد داشته باشند خادم 
از  مردم باشند لازم است به حوزه حمل و نقل و سلامت مردم بیش 
گذشته توجه کنند و زمینه شانه خالی کردن از بار مسئولیت در هیچ 

حوزه ای وجود ندارد.
برای  اینکه ۳۲0 خدمت  بیان  با  اصفهان  اسلامی شهر  رئیس شورای 
شهرداری ها در نظر گرفته شده است، افزود: این عدد نشان می دهد هر 
کاری که برای مردم انجام دهیم مهم است، امروز سازمان حمل و نقل بار 
درون شهری شهرداری اصفهان به پویایی خود رسیده و از طرف شهردار 
اصفهان و اعضای شورای شهر مورد حمایت است از همین رو باید خدمات 

آن برجسته تر و با کیفیت تر از گذشته ارائه شود.

رونمايی از چهار طرح  
سازمان حمل و نقل بار شهرداری اصفهان

همچنین در این مراسم، مجید طهماسبی، مدیرعامل سازمان حمل و 
با تلاش  اظهار کرد:  بار و کالای درون شهری شهرداری اصفهان  نقل 
متخصصان، چهار طرح این سازمان از جمله مطالعات جامع حمل و نقل 
بار درون شهری اصفهان، توزین هوشمند ناوگان بار با سیستم های توزین 
ناوگان در حال حرکت و توزین ناوگان بار با سیستم  های توزین قابل حمل 
)چمدانی( همچنین دو سامانه نوبت دهی مراکز معاینه فنی و صدور سند 
حمل بار درون شهری به صورت هوشمند، رونمایی شد. وی تاکید کرد: 
این سازمان نسبت به تهیه نرم افزار و سامانه هوشمند »بار یار 7۲4« اقدام 
کرده تا در بستر آن امکان صدور بارنامه هوشمند فراهم شود، از جمله 
مزیت  های این نرم افزار می توان به سادگی استفاده، دریافت بارنامه به 
صورت الکترونیکی و بیمه شدن بار در صورت در خواست صاحب بار، 
مشخص بودن تعرفه حمل بر اساس مصوبات شورای اسلامی شهر و.... 

اشاره کرد.

پیش بینی ۲۳ میلیارد بودجه 
برای سازمان حمل و نقل بار 

امیر احمد زند آور، رئیس کمیسیون حمل و نقل و فناوری اطلاعات 
شورای شهر اصفهان نیز در این مراسم اظهار کرد: امیدوارم با برگزاری 
چنین کارگروه ها و مراسم هایی شاهد تبادل تجربیات حوزه حمل و 
نقلی میان شهرهای کشور باشیم. وی با بیان اینکه در گذشته مشکلات 
ترافیکی و حمل و نقل در این سطح میان شهرهای کشور وجود نداشت، 
تصریح کرد: به همین سبب باید مدیران و مسئولان این بخش نسبت 
به رفع آنها اقدام و راهکارهایی برای کاهش معضلات حوزه حمل و نقل 

ارائه دهند.
در این آیین از طرح ها و پروژه های سازمان حمل و نقل بار شهرداری 
اصفهان مانند سامانه توزین در حال حرکت )WIM(، اولین مطالعات 
جامع حمل و نقل بار درون شهری و ساماندهی نوبت دهی مرکز معاینه 
فنی خودرو با حضور رئیس شورای شهر اصفهان، معاون حمل و نقل و 

ترافیک شهرداری و مدیران حوزه حمل و نقلی رونمایی شد. 

جابجایی منظم بار
اولویت ترافیکی شهرداری اصفهان

مديرعامل سازمان ساماندهی مشاغل شهری شهرداری اصفهان با اشاره به فعالیت هزار و 4۰۰ واحد 
صنفی تولید طلا در نزديكی بافت تاريخی اصفهان از جمله میدان نقش جهان، گفت: به منظور ساماندهی 
اين واحدها و کاهش خطرات محیط زيستی و ايمنی آنها، ناحیه صنفی کارگاهی تولید طلا و زيورآلات اصفهان در کنار 
شهرک جی ساخته می شود. محمد مجیری در نشست خبری خود با اصحاب رسانه در سلسله نشست های »سه شنبه 
ها با رسانه« با بیان اينكه در شهر اصفهان ۱۲۰ هزار واحد صنفی پروانه دار و بدون پروانه باعث شده تا با سفرهای بیش 
از حد شهری و در نتیجه آلودگی هوا مواجه باشیم، اظهار کرد: به همین سبب روزانه در شهر اصفهان سه میلیون و ۷۰۰ 

هزار سفر شهری انجام می شود که يک سوم اين سفرها صنفی است.

گزارش
گروه شهری

 نوسان:شهردار اصفهان امروز با حضور در 
شورای شــهر اصفهان لایحه بودجه ۵ هزار و 
9۱۲ میلیارد تومانی شــهر اصفهان را برای 

تصویب به شورای شهر تقدیم کرد.
قدرت اله نوروزی در یکصد و دهمین جلسه 
علنی شــورای شــهر اصفهان با ارائه لایحه 
بودجه سال 99 شــهرداری اصفهان، با اشاره 
به اینکه با تلاش مجموعه شهرداری به ویژه 

در معاونت برنامه ریزی شــهرداری، تغییر در 
ساختار بودجه براســاس ابلاغ وزارت کشور 
صورت گرفته اســت، اظهار کرد: بودجه سال 
9۸ شهرداری اصفهان در پایان سال گذشته و 
با پیش بینی تحقق صددرصدی تصویب شد 
و در نیمه اول امسال هم ۵0 درصد آن محقق 
شد. وی ادامه داد: در شش ماهه دوم تا کنون 
۱7 درصد دیگر از بودجه امسال نیز محقق شد 

و در مجموع می توان گفت، 67 درصد بودجه 
سال جاری محقق شده است.شهردار اصفهان 
با بیان اینکه تحقق بودجــه مناطق ۱۵ گانه 
شــهرداری هم به 7۵ درصد رسیده است و ۵ 
درصد از برنامه عقب هستند، گفت: ۵۸ درصد 
از بودجه مرکزی هم محقق شده اما از برنامه 
عقب است که علت آن هم این است که ۲00 
میلیارد تومان اوراق مشارکت مازاد بر درآمد 

بر عهده شهرداری گذاشته شد.وی بیان کرد: 
دولت برای چهار شهر در لایحه بودجه امسال 
هشت هزار میلیارد تومان اوراق مشارکت در 
نظر گرفته بود که این اوراق به توسعه حرم امام 
رضا، حرم حضرت معصومه، حرم شاهچراغ در 
شیراز و حرم شاه عبدالعظیم اختصاص یافت 
و مابقی پنج هزار و ۵00 میلیارد تومان را بین 

کلانشهرها و برخی شهرها توزیع کرد.

با حضور شهردار اصفهان در صحن علنی شورا صورت گرفت؛

ارائه بودجه 5912 میلیارد تومانی سال آینده اصفهان 
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محمد شــریعتمداری، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر داد: »زمان مشخص برای 
واریز عیدی بازنشسته ها هرسال متفاوت اســت و تلاش می کنیم که بهمن ماه عیدی 
بازنشسته ها واریز شــود.« وزیر کار درباره بسته های معیشتی گفت: »کمک معیشتی 
به بخش هایی از جامعه که دارای درآمد متوسط و پایین هســتند، از ویژگی های این 
دوره بود. درحال حاضر حدود ۲ میلیون و ۵00 هزار نفر از افراد مجدد درخواست یارانه 

معیشتی دادند که به مرور درخواست آنها را رسیدگی می کنیم.« 

رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی گفت جز میوه های موز، آناناس، انبه و نارگیل، 
ورود  سایر میوه ها به کشور ممنوع است و در صورت ورود قاچاق تلقی می شود. اسدالله 
کارگر با بیان اینکه عرضه و  فروش میوه در فضای مجازی به طورکلی ممنوع است مگر 
اینکه عرضه کننده از اتحادیه مربوطه یا اتاق  اصناف مجوز دریافت کرده باشد، افزود: میوه 
قاچاق نمی تواند مجوز دریافت کند. ما بارها این موضوع را مطرح کردیم که اگر قرار است 

کسی در فضای مجازی میوه  عرضه کند باید مجوز داشته باشد. 

فروش میوه های ممنوعه در فضای مجازیزمان پرداخت عیدی و پاداش بازنشستگان
یادداشت
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نگاهی به نظام ناکارآمد تولید و توزيع غذا؛

گزارش های خارجی که منتشر می شوند 
هیچ کدام قابل اســتناد نیســتند، این ها 
معمولاً با جهت گیری هــای خاصی این 
گزارش هــا را ارائه می کننــد. اما آنچه که 
در ســال آینده اتفاق خواهــد افتاد قطعاً 
اقتصاد وضع نامناسب تری خواهد داشت، 
بخصوص با بودجه مخرب و ضدتولیدی که 

برای سال آینده پیش بینی شده است.
بودجه 99 به شــدت تورم زاست و رکورد 
و بیکاری را افزایــش خواهد داد. درچنین 
شرایطی چگونه ارزیابی می کنند که اقتصاد 
رشد مثبت خواهد داشت. به نظر می رسد 
که نوعی هم نوایی بیــن برخی جریانات 
سیاستگذاری در داخل کشــور و برخی 
نهاد های بین المللی وجــود دارد که عملًا 
این سیاست ها را ترغیب و تشویق می کند. 
ما بار ها و بار ها شاهد گزارش های نهاد هایی 
همچون بانک جهانی، صندوق بین المللی 
پــول و... بوده ایــم که همه در تشــویق 
سیاســت هایی بوده که بحران اقتصادی 
موجود جامعــه ماحاصل آن اســت. اما 
هیچ کدام از وعده هایی که داده اند، تاکنون 
تحقق نیافته است.بنابراین به نظر می رسد 
که نمی توان به این گزارش ها استناد کرد 
و هیچ کدام از شــواهد که حکایت از توجه 
واقعی به اقتصاد و تولید در کشــور باشد 
وجود ندارد. بودجه سال آینده نیز کماکان 
ادامه همان روند موجود است که حمایت از 
رانت خوار ها و برندگان سیاست های ۳دهه 
گذشــته را در درون خــود دارد و تماماً به 
ضرر مردم است.وضع اقتصادی سال آینده 
بدتر خواهد شد مگر اینکه در جهت گیری 
سیاسی تفاوت و تغییری ایجاد شود و در 
غیر این صورت امیدی به اصلاح وضعیت 
موجود نیست.در رابطه با افزایش تولید و 
افزایش صادرات، باید گفت آنچه که صادر 
شده فروش موادخام بوده؛ معمولا با کاهش 
ارزش پول ملی، آنچه کــه اتفاق می افتد 
افزایش خام فروشی است. درواقع چیزی 
به تولیدصنعتی افزوده نشده و این ادعای 
درستی نیست که چه میزان صادرات انجام 
شده است. درواقع باید مشخص شود که چه 
چیزی صادر شده؛ و اینکه مطرح می شود 
صادرات ما از واردات پیشی گرفته، به این 
دلیل اســت که پولی برای واردات وجود 
ندارد؛ بنابراین در این موضوع نشانه ای بر 
بهبود تولید وجود ندارد. این بیشتر نشان 
دهنده خام فروشی و صادرات موادمعدنی 
ما  تولیدی صنعتــی  اســت.بخش های 
متاســفانه با بحران روبرو هســتند و این 
مباحثی که مطرح می شود، مبنی بر اینکه 
تولید افزایش یافتــه، ایــن را می توانید از 
تولیدکنندگان صنعتی سوال کنید و آن ها 
خواهند گفت که با چه بحران بی سابقه ای 
روبرو هستند. علاوه بر آن، مشکلات گذشته 
بخش صنعت نیز به شدت افزایش یافته؛ از 
جمله آن بحث مشــکلات نقدینگی است. 
تحریم های گســترده ای هم که به تازگی 
اضافه شده، مشکلات بیشتری برای تولید 
صنایعی که در بحث صادرات فعال بوده اند، 
به وجود خواهــد آورد.با این وجــود دولت 
همچنان عقیــده دارد که با بهبود رشــد 
اقتصادی، روند نرخ بیکاری به سمت کاهش 
پیش خواهد رفت. اما تحلیلگران اقتصادی 
معتقدند که ســال آینده خبــری از بهبود 
وضعیت اقتصادی نیست و با وجود مشکلاتی 
همچون تورم، رکود، نقدینگی، تحریم و... 
بسیاری از صنایع و خدمات تعطیل و یا نیمه 
تعطیل خواهند شد و درنتیجه نرخ بیکاری 

نیز افزایش خواهد یافت.

اقتصاددان

وضعیت اقتصادی 
بدتر می شود

شروط لازم برای 
موفقیت بازار باز

مزيت های سرمايه گذاری در بلاروس
امیر محمودزاده، مدیرعامل هولدینگ آرمین 
افق در بیان مزیت های ســرمایه گذاری در 
بلاروس از موقعیت جغرافیایی استراتژیک 
و دسترسی مســتقیم به بازارهای بلاروس، 
روسیه، قزاقستان، ارمنستان و قرقیزستان 
صحبت کرد و فعالیت ها و اقدامات زیرساختی 
در بلاروس از جمله حمل و نقل و ارتباطات 
را توســعه یافته و مدرن ارزیابی نمود. وی با 
اشاره به استقبال تجار ایرانی برای صادرات به 
کشورهای اروپای شرقی، مسیر بلاروس در 
ارتباط با اروپای شرقی را مسیر خوبی اعلام 
نمود. وی اشــتیاق روسیه برای اتصال چین 
به آلمان از طریق یک مسیر ترانزیت را نقطه 
عطفی در منطقه بیان کرد که قطار با حرکت 
از پکن تا قزاقســتان، آذربایجان، روســیه، 
بلاروس، لهســتان و آلمان در طول ۱4 روز، 
مسیر مناسبی را برای حمل کالا و تسهیل در 

صادرات و واردات ایجاد کرده است.
 محمودزاده، تصویب قانون مترقی در زمینه 
تامین امنیت سرمایه گذاری، تضمین حقوق 
و حراســت از ســرمایه گذاران در راستای 
جذب ســرمایه گذار و توجه به اولویت ها، 
سیاســت های مالیاتی مطلوب، خصوصی 
سازی فرصت ها، سیاست های بانکی پیشرو 
و شــرایط آرام و ثبات اقتصادی را بخشی از 
مزایت های فعالیت اقتصــادی در بلاروس 
برشمرد. وی رشــد اقتصادی این کشور در 
ســال ۲0۲0 را ۲/۲۵ با حدود ۱0 میلیون 
نفر جمعیت اعلام کرد. درعین حال که نرخ 

بیکاری در ۲0۱9 و ۲0۲0منفی بوده است. 

اقتصاد بدون مرز بلاروس
مدیرعامل آرمین افق در معرفی محصولات 
صنعتی و کشاورزی بلاروس از صنایع معدنی 

مختلف، چوب، لوازم آرایشــی و بهداشتی و 
اقلام کشاورزی مثل حبوبات، سبزیجات و 
الیاف کتان و... نام برد و افزود: اکنون با توجه به 
تعرفه های تخفیفی به ۵0۸ قلم کالا، واردات 
آنها از بلاروس، ارزان تر از روسیه است. ضمن 
آنکه اقتصاد بدون مرز این کشور برای سرمایه 
گذاران، یک نگاه آینده محور را رقم زده است. 
محمودزاده بــلاروس را کاملا مســتعمره 
روسیه و هماهنگ با آن عنوان کرد و گفت: 
وقتی حساب بانکی در بلاروس باز می کنید، 
در روسیه نیز قابل برداشت هست. این کشور 
بلحاظ مالی مورد حمایت روســیه اســت. 
همچنین، رابطه خوبی با اتحادیه اوراســیا 
دارد و خطوط نفت و گاز روســیه از بلاروس 
عبور می کند و از امنیت خوبــی برخوردار 
است.  بلاروس در پیوستن به اتحادیه اوراسیا 
اهداف حمایت های مالی چشمگیر روسیه 
از بلاروس، دسترسی بلاروس به نفت و گاز 
روســیه با قیمت پایین تر و اتصــال اروپای 
شرقی به روسیه و کشورهای آسیایی را دنبال 

کرده است.

مناطق آزاد اقتصادی
 با زيرساخت مطلوب

بــلاروس دارای مناطــق آزاد اقتصادی به 
مفهــوم واقعی با زیرســاخت های مطلوب 
اســت. دامنه قیمت زمیــن در این مناطق 
بین ۱000تــا ۱700دلار)مشــابه قیمت 
ها در اصفهان( می باشــد، از طرفی هزینه 
زندگــی ۵تا7درصــد از اصفهــان ارزان تر 
است. در مقایســه ای دیگر، هزینه زندگی 
در مســکو  ارزان تر از تهران است. نرخ رشد 
منفی جمعیت در بــلاروس، فرصت برای 
جذب مهاجر بویژه افراد متخصص را فراهم 
نموده است. نکته حائز اهمیت برای تجارت 

در بلاروس، الزام برای ثبت شــرکت فعال 
و مشــخص اســت با این قابلیت که امکان 
تاسیس شــعبه در تهران و مسکو نیز وجود 
دارد. اکنون شرکت های ایرانی در صنایع دام، 
چوب، شکلات و آرایشی بهداشتی فعالیت 
می کنند. البته چین بشــدت در روسیه و 
بلاروس فعالیت می کند. شهرهای برست، 
گومل، ماهیلیــوف، گرودنا و ویتبســک از 

شهرهای مهم بلاروس هستند. 

گام های کسب و کار در بلاروس
مدیرعامل آرمین افق بــه تجار توصیه کرد: 
قبل از هر اقدامی، تجربه چند سفر به بلاروس، 
مطالعات میدانی و شناخت فرهنگ کسب 
وکار در این کشــور و فروش کالا را بررسی 
کنید. عضویــت در اتاق مشــترک ایران و 
بلاروس، حضور در جلسات هفتگی بلاروس 
که در تهران تشکیل می شود را دنبال کنید. 
البته باید با تسهیل کننده های خاص و طرف 
های قابل اطمینان ارتباط برقرار کنید. معمولا 
تجار بلاروس از تجارت با ایران استقبال می 
کنند، چون بیشترین سود را کسب می کنند. 
در زمینه امور مالیاتی، اگر موفق به راه اندازی 
شرکت در بلاروس شدید، حتی اگر چندان 
فعالیتی نداشته باشــید، کف مالیاتی ۲00 
دلاری را باید بپردازید. همچنین، تراکنش 
های مالی و بانکی شما مشمول 7/۵درصد 
مالیات می شود. بیشــترین نرخ مالیات در 
بلاروس به شــرکت های بــورس به میزان 
40درصد و کمترین نرخ مالیاتی به معالات و 
دادوستد تعلق می گیرد که معادل ۱درصد از 

کل معامله می باشد.

بلاروس، مغز الكترونیک جهان
محمودزاده، بلاروس را مغز الکترونیک جهانی 

نامید که همه خدمات بصورت الکترونیک 
و در کوتاهتریــن زمــان ارائه مــی گردد و 
متقاضیان ثبت شرکت در کمتر از یک روز، 
موفق به دریافت مجوز می شوند. به گفته او، 
در ابتدا با پرداخت ۵هزار دلار برای دریافت 
مجوز اقامت در بلاروس، برخورداری از تمام 
خدمات عمومــی و شــهروندی و امکانات 
درمانی رایگان محقق می گردد. صدور یک 
کارت جهانــی با ۱6 رقم برای شــهروندان 
بلاروس، امکان خریدوفروش در ژاپن، آلمان 

و دیگر کشورها را فراهم می سازد. 
مقاصد عمده صادراتی بلاروس در ســال 
۲0۱۸، شامل کشورهای روسیه با بیشترین 
رقم و ســپس اوکرایــن، چیــن، برزیل، 
انگلستان، آلمان، هلند و دیگر کشورهای 
اروپایی، کشورهای اوراسیا ازجمله ایران و 

امریکا می باشد. 

اولويت های سرمايه گذاری در بلاروس
امیر محمودزاده در اشاره به شرایط مطمئن 
اقتصادی، اولویت های ســرمایه گذاری در 
بلاروس را صنایع دارویــی، بیوتکنولوژی، 
فناوری و مــواد نانو، پتروشــیمی، صنایع 
مهندسی مکانیک و کشاورزی، غذایی، حمل 
و نقل و فناوری اطلاعات و ارتباطات و موارد 
دیگر برشمرد. فعالیت ۳00 شرکت ایرانی در 
بلاروس نیز فرصتی برای شرکت های حقوقی 
و وکالت، شرکت های گردشگری و بیزینس 
های مرتبط فراهم آورده اســت. همچنین، 
شرکت های اســتاندارد در زمینه خشکبار 
و ســبزیجات می توانند موفق باشند. نرخ 
منفی بیکاری و نیاز به نیروی کار در بلاروس، 
فرصت دیگری است که افراد جویای کار می 
توانند از طریق شــرکت آرمین افق، ظرف 
۲ ماه، ویزای کار دریافــت نمایند. به گفته 
مدیرعامل آرمین افق، دریافــت ویزای کار 
یک ساله با پرداخت ۱000دلار و کف حقوق، 

۱۵00 دلار است. 

فرصت های تحصیل
 در دانشگاه های معتبر

وی در ادامــه، به فرصت های دانشــجویی 
پرداخت  و گفت: هزینه های دانشجویی در 
بلاروس به کمتر از نصف مســکو می رسد و 
دانشــجویان ترجیح می دهند. در دانشگاه 
های بلاروس که در رده گروه ممتاز هستند، 
تحصیل کنند. برای دانشــجویان پزشکی 
ســالانه ۵هزار دلار لازم است. ضمن آنکه با 
حدود ۲00دلار می توان از شــرایط زندگی 
مطلوب برخوردار بود. شرکت آرمین افق با 
6 دانشگاه معتبر در رشته های برق، فنی و 
پزشکی در بلاروس قرارداد رسمی و نماینده 
دارد که مورد تایید هســتند. در حالیکه اگر 
ترانسفر دانشجو اتفاق افتد، راه اندازی بیش 
از ۲00 بیزینس را بدنبال دارد. البته، آرمین 
افق در تلاش است تا این مسئله نیز مرتفع 
گردد. نکته دیگر برای استفاده از فرصت های 
دانشجویی، زمان کوتاه انتظار برای دریافت 
ویزای دانشجویی است که در مقایسه با یک 
سال و نیم در آلمان، در کمتر از 6ماه، امکان 

اعزام فراهم می گردد.     

در کارگاه آموزشی تجارت با کشور بلاروس تشریح شد:

بلاروس؛ کشوری با اقتصادی بدون مرز 
بلاروس دارای مناطق آزاد اقتصادی به مفهوم واقعی با زيرساخت های مطلوب است

در کارگاه آموزشــی تجــارت بــا کشــور بــلاروس کــه با همــكاری ســازمان صنعــت، معــدن و تجارت 
گزارش

گروه   بازرگانی

و شــرکت آرمیــن افــق برگــزار شــد، اهــم شــاخص هــای اقتصــادی در زمینــه صــادرات و واردات، 
ثبــت شــرکت و بازاريابــی، ســاختارهای اجتماعــی، فرصــت های ســرمايه گــذاری و دانشــجويی در کشــور بلاروس 
ــور را  ــن کش ــلاروس، اي ــا ب ــارت ب ــی تج ــق در کارگاه آموزش ــن اف ــرکت آرمی ــل ش ــريح گرديد.مديرعام تش
هفتادودومیــن اقتصــاد بــزرگ جهــان و يكــی از ۵ کشــور اســتراتژيک نامیــد کــه بلحــاط موقعیــت و اســتقرار 
جغرافیايــی ايــن کشــور و دسترســی ايــران از طريــق راه هــای زمینــی آذربايجــان، روســیه و بــلاروس مســیر 

صادرات و واردات کالا فرصت های تجاری خوبی را فراهم کرده است. 

ملــی پخــش   نوســان: شــرکت 
فرآورده های نفتی در پی انتشــار برخی 
شــایعات در فضــای مجــازی مبنی 
بر کاهــش ســهمیه ســوخت هنگام 
ســوخت گیری اعلام کرده که طراحی 
سامانه هوشمند سوخت برای جلوگیری 
از تخلــف حاصــل از بیرون کشــیدن 
کارت در حیــن ســوخت گیری، بدین 
 صورت اســت که با واردکــردن کارت 

در کارتخــوان و مشخص شــدن مقدار 
سهمیه، با شروع ســوخت گیری، ابتدا 
۳.99 لیتر از ســهمیه کســر می شود 
و شــروع بــه ســوخت گیری می کند. 
پس از اتمــام پیمانــه اول، ۳.99 لیتر 
دیگر از ســهمیه کم می شــود و مجددا 
ســوخت گیری ادامــه پیــدا می کند و 
این فرآیند به  صــورت پیمانه تا انتهای 
ســوخت گیری ادامه می یابــد. اگر در 

حین ســوخت گیری کارت از کارتخوان 
بیــرون کشــیده شــود، مقــداری که 
باقی مانده ۳.99 لیتر است که از سهمیه 
آن کارت کســر می شــود )برای مثال 
اگر دو لیتر ســوخت گیری کرده است 
و کارت را بیــرون بکشــد، ۱.99 لیتر 
بیشتر از سهمیه آن کارت کم می شود( 
و اگر همــان کارت، دوبــاره وارد همان 
کارتخوان شود، ســهمیه ای که بیشتر 

از لیتراژ برداشت  شــده از نازل کم شده 
است، به کارت برگردانده می شود. 

در ایــن اطلاعیــه تأکیــد شــده که 
در صــورت خارج کــردن زودهنــگام 
کارت ســوخت از کارتخــوان جایگاه، 
ســوخت گیری قطع می شــود و لیتراژ 
مذکور از ســهمیه کســر می شود، پس 
صرفا به اندازه لیتراژ سوخت گیری شده، 

هزینه محاسبه خواهد شد.
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شرکت ملی پخش فرآورده های نفت مطرح کرد:

پشت پرده غیب شدن سهمیه ها از کارت سوخت

عملیات بازار باز که می تواند تحــول مهمی را در بازار پول، بانک ها، 
رابطه بانک ها با بانــک مرکزی، وضعیت بدهی، ســپرده قانونی و 
عملیات بین بانكی ايجاد کند از روز شــنبه آغاز شد؛ عملیاتی که 
سال هاست در دنیا رواج دارد اما پای آن به تازگی در کشور ما باز شده 
و با اينكه کارشناســان آن را نقطه عطفی در نظام اقتصادی کشور 
می دانند اما بر اين باورند با توجه به اينكــه در بخش های مختلف 
اقتصاد ناتعادلی وجــود دارد نمی توان از اين ابزار انتظار داشــت 

به تنهايی تعادل را به اقتصاد کشور بازگرداند.
وقتی دولت اوراق را منتشر می کند و در بازار قرار می دهد، به هر صورت بانک ها نیز 
از این اوراق خریداری می کنند که از محل آن ســود دریافت کنند و به عنوان یکی 
از دارایی های آنها تلقی می شود. این در حالی اســت که در جریان بازار باز کنترل 
نرخ ســود کوتاه مدت یا بین بانکی از کانال آن امکان پذیر خواهــد بود؛ به گونه ای 
که اگر زمانی بانک ها دچار کمبود نقدینگی شوند و نرخ ســود در بازار بین بانکی 
بالا برود، بانک مرکزی شروع به خرید اوراق از بازار و تزریق پول می کند تا بانک ها 
بتوانند مشکل نقدینگی را حل کنند و نرخ سود بین بانکی کاهش پیدا کند. البته 
برعکس این موضوع نیز اتفاق خواهد افتاد؛ بنابراین ازاین پس، بانک مرکزی از طریق 
خریدوفروش اوراق خزانه، نرخ سود بانکی را تنظیم و از طریق آن به اهداف تورمی 
که مدنظر دارد خواهد رسید. ســوی دیگر بازار باز به دولت برمی گردد که تسویه 
بدهی های خود را از کانال انتشار اوراق انجام می دهد و طی سال های اخیر اغلب از 
این روش استفاده کرده است، ولی با راه اندازی بازار باز، کانال اصلی انتشار و تسویه 

بدهی، این محل خواهد بود.
در لایحه بودجه ۱۳99 انتشار حدود ۸0 هزار میلیارد تومان اوراق در دستور کار قرار 
دارد که عملیات بازار باز از محل های اصلی انتشار اوراق است و پیش بینی شده در 
جریان آن بخشی از اوراق دولت به عنوان سپرده قانونی بانک ها قرار گیرد و همچنین 
بانک مرکزی به جای اعطای خط اعتباری به بانک ها و اضافه برداشتی که دارند به 
آنها اوراق می دهد تا بتواند در کنار تأمین مالی برای دولت، نظم را در شبکه بانکی 

ایجاد کند.

شروط موفقیت عملیات بازار باز
در این راســتا، یک اقتصاددان بر این باور است که موفقیت عملیات بازار باز در این 
است که دولت توانسته باشد تعادل را در سیاست های مالی، بودجه ای، تعرفه ای و 
بازرگانی و همچنین مالیاتی ایجاد کند تا بتواند به سیاست های پولی که بانک مرکزی 
اعمال می کند، پاسخ دهد و برای رشد اقتصاد، رفاه اقتصاد، کنترل تورم و نقدینگی 
نتیجه بخش باشد. حیدر مستخدمین حسینی با بیان این که عملیات بازار باز یکی 
از ابزارهای سیاست پولی است، توضیح داد: سیاست پولی آخرین مرحله ای است 
که می تواند تعادل را در اقتصاد شکل دهد. سیاست بودجه ای، سیاست های مالی 
دولت، سیاســت های تعرفه ای و بازرگانی دولت، بحث مالیات ها و غیره که توسط 
دولت صورت می گیرد و بانک مرکزی به عنوان متولی سیاست پولی از ابزارهایی که 
دربرگیرنده این سیاست است که یکی از آنها عملیات بازار باز تلقی می شود می تواند 
عدم تعادلی که توسط سایر سیاست های شکل گرفته اســت را با اعمال ابزارهای 

سیاست های پولی متعادل کند.
معاون وزیر اسبق اقتصاد با تأکید بر این که عملیات بازار باز در چهار دهه اخیر در 
اقتصاد ایران وجود نداشته است، ادامه داد: این عملیات برای نخستین بار در سال 
۱۳49 با تکلیفی که بانک مرکزی به ســایر بانک ها داد، اجرا شد و تا سال ۱۳۵۲ 
ادامه داشت. در آن زمان قرار شــد بانک ها اوراق قرضه ای که دولت منتشر کرده 

خریداری کنند.

بازار باز 
کافی نیست

مستخدمین حسینی با تأکید بر این که عملیات بازار باز یکی از ابزارهای سیاست 
پولی در کنار ســپرده های قانونی، نرخ تنظیم مجدد و تعیین نرخ بهره اســت که 
می تواند تعادل را ایجاد کند، اظهار کرد: نقطه ابهامی که در اجرای عملیات بازار باز 
وجود دارد این است که در شرایطی که اقتصاد کشور از ناتعادلی رنج می برد و ساختار 

اقتصادی ما بدون برنامه است این عملیات می تواند موفقیت آمیز باشد یا خیر.
معاون وزیر اســبق اقتصاد ادامه داد: بودجه در مجلس شورای اسلامی در حال 
بررسی اســت و با پیچیدگی های خاصی مواجه اســت. آزمون و تست صورت 
می گیرد از سوی دیگر در مورد کسری بودجه که روی نقدینگی و تورم تأثیرگذار 
است این نگرانی وجود دارد که ازآنجاکه اقتصاد کشور در بخش های مختلف از 
ناتعادلی رنج می برد عملیات بازار باز سطح سود و میزان تقاضا را در شرایطی که 
بخش های مختلف اقتصاد تعادل ندارد افزایش می دهــد. وی ادامه داد: اگر این 
بخش هم نتواند وظیفه خود را ایفا کند با توجه به این که هنوز مشخص نیست 
مجلس شورای اسلامی در مورد مالیات و معافیت ها چه تصمیمی خواهد گرفت به 

ناتعادلی در اقتصاد دامن می زند.
معاون وزیر اسبق اقتصاد تأکید کرد: این بعید به نظر می رسد عملیات بازار باز همه 
ناتعادلی هایی را توسط دولت و مجلس شورای اسلامی در بودجه پیش می رود از بین 
ببرد. مستخدمین حسینی با تأکید بر این که اجرای عملیات بازار باز تصمیم خوبی 
است، اظهار کرد: البته به شرطی که این عملیات در شرایط متعادلی شکل می گرفت. 
دولت با کسری بودجه مواجه است و قصد دارد میزان انتشار اوراق مختلف در سال 

آینده را افزایش دهد و می خواهد این وظیفه را به نظام بانکی محول کند.
 این در شــرایطی اســت که واحدهای صنفی و تولیدی به نقدینگی نیاز دارند و 
به جای این که بانک ها به این مهم برسند باید اجبار داشته باشند که اوراق را از دولت 
خریداری کنند. این کارشــناس اقتصادی تأکید کرد: بنابراین نمی توان حل همه 
مسائل را از یک ابزار انتظار داشت، اما درنهایت می توان گفت یکی از ابزارهایی که 
سالیان سال است در دنیا مورد اســتفاده قرار می گرفت، بالاخره در اقتصاد ما 

جاری شد.
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مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری صدرتامین گفت: اولین شتابدهنده بخش معدن با همکاری 
و مشارکت شرکتهای دانش بنیان تا پایان سال راه اندازی می شود. غلامرضا سلیمانی، اظهار 
داشت: با توجه به گستردگی فعالیت های برخی از شرکت های تابعه سیاست پیاده سازی 
ایده های نوین و برقراری ارتباط مستقیم دانشگاه با صنعت در برنامه کاری شرکتها قرار گرفته 
است و خوشبختانه گزارشات قابل قبولی در راســتای همکاری دانشگاه و صنعت دریافت 

کرده ایم که در روز افتتاحیه شتابدهنده اعلام و رونمایی خواهیم کرد. 

علیمراد اکبری، معاون امور آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی معتقد است: »محصولات 
کشاورزی ازجمله پسته، زعفران، سیب درختی و گندم در برخی مناطق کشور ۵0 درصد 
کمتر از نیاز آبی خود، آبیاری می شــوند.« او افزود: »طبق گزارش های ارایه شــده برخی 
محصولات کشاورزی کمتر از نیاز آبی ســند ملی آبیاری می شوند که این امر در کاهش 
عملکرد محصول در هکتار تأثیرگذار اســت و عملکرد پســته در هکتار ۱۳ تن است، اما 
با عملیات کم آبیاری در برخی باغ ها عملکرد پسته ۸00کیلوگرم در هکتار شده است.«

  نوســان: در مراسم اختتامیه 
فرايند سومین جايزه مسئولیت 
و  ويژه  تنديــس  اجتماعــی، 
گواهینامه ســرآمدی در تعهد 
سازمان به توسعه جامعه محلی 
از سوی محمد شــريعتمداری 
وزير تعاون ، کار و رفاه اجتماعی 
به مهندس يزدی زاده مديرعامل 

ذوب آهن اصفهان اهداء شد .
 وزیر تعــاون، در این مراســم گفت: 
موضوع مســئولیت اجتماعــی تنها 
مربوط به اشخاص حقوقی نیست بلکه 
به اشخاص حقیقی نیز مربوط می شود. 
شریعتمداری افزود: در همه شرکت ها 
و بنگاه ها به مسئولیت اجتماعی توجه 
جدی می شــود و جامعه امــروز نیز 
نیامند این اســت که بــه آن بپردازد و 
سودآور کردن بنگاه ها یک مسئولیت 
اجتماعی در مقابل سهام داران است. 
شریعتمداری در حاشــیه این مراسم 
، فعالیت های ذوب آهــن اصفهان در 
راستای مســئولیت اجتماعی را قابل 
تقدیر دانســت و گفــت : این مجتمع 
عظیم صنعتی در بخش های مختلف 
افتخار آفرین اســت و امــروز نیز در 
راستای مسئولیت اجتماعی موفقیت 
خوبی کسب نمود که باید با مسئولین 
و کارکنان آن ایــن موفقیت را تبریک 

بگویم .
منصــور یــزدی زاده مدیرعامل ذوب 
آهــن اصفهان نیــز در حاشــیه این 
همایش گفت : شــرکت سهامی ذوب 
آهن اصفهان همواره ســعی در درک 
تاثیر اقتصادی ، اجتماعی و زیســت 
محیطــی فعالیــت خود بــر دیگران 
داشته و خود را مسئول در زمینه های 
اجتماعی می شناسد و شهرت و دوام و 
رقابتی بودن محصولات خود را در زیر 
چتر مشــارکت در تعهدات اجتماعی 
تعریف و ارائه می کنــد. وی افزود : این 
مجتمع عظیم صنعتی که تاسیس آن 
در راستای مسئولیت اجتماعی صورت 
گرفته و مهمترین گام تاریخ ایران برای 
صنعتی شدن محســوب می شود ،  با 
کارنامه درخشان بیش از نیم قرن تولید 
محصولات فــولادی مطابق با آخرین 
استانداردهای جهانی، ایمنی و امنیت 
را بر پایه شــعار »با اطمینان بسازید« 
در جامعه نهادینه کرده است.سرمایه 
گذاری بالغ بر 4 هــزار میلیارد تومان 
در پروژه های زیست محیطی و ایجاد 
بزرگترین جنگل دست کاشت کشور 
به مســاحت ۱6 هــزار و ۵00 هکتار 
که ۱4 هزار هکتــار آن به صورت دیم 
آبیاری می شود، از جمله اقدامات موثر 

این شرکت در این راستا بوده است.

در شرایط فعلی در ابعاد مختلفی شاهد 
روزهای سختی در کشور هستیم که در 
اقتصاد ما بی تاثیر نیست. در طول سالهای 
و  تحریم  اساسی  مشکل  دو  تاثیر  اخیر 
نقدینگی در فضای کسب و کار مطرح می 
شود که علاوه بر آنها، می توان متغیرهای 
دیگری را دنبال کرد. هرچند که تحریم ها 
در چشم انداز اقتصادی کوتاه مدت و میان 
مدت تاثیری نخواهد داشت و اتفاقا فرصتی 
برای تعاملات اقتصادی با همسایگان بویژه 
عراق فراهم نموده است. از طرفی در ارتباط 
با تحریم های سخت تری که امریکا در 
عراق اعمال کرده است باید در استفاده از 
امکانات صادراتی، ارزی، اسنادی و فروش 
جنس ایرانی با نام عراق که برای ما نوعی 
وابستگی ایجاد کرده است، هشیار باشیم. 
زیرا با این روند، کار با همسایگان و صادرات 
مشکل تر می شود. باید این احتمال را در 
نظر بگیریم که علاوه بر عراق، کشورهایی 
که از ما جنس خریداری می کنند، مشمول 
تحریم ها شوند. البته بخش غیر رسمی 
اقتصاد در کشورهای همسایه بزرگ است 
و امکان قابل ملاحظه صادرات بصورت غیر 
رسمی وجود دارد. از طرفی، باوجود مسئله 
FATF، مواردی به ما تحمیل می شود که 
بر قیمت نیز تاثیرگذار است ولی بهرحال 
فعالان  بین  تعاملاتی  برقراری  امکان 
فراهم می گردد.  اروپا  و  ایران  اقتصادی 
بدلیل تحریم ها رشد اقتصادی در سالهای 
اخیر اتفاق نیافتاده که آثار آن در حمل و 

نقل، خرید و قیمت ها قابل مشاهده است. 

رشد افسارگسیخته نقدينگی
می  مطرح  دوم  عنصر  بعنوان  نقدینگی 
گردد که اکنون لازم است بررسی کنیم 
با این تغییر بودجه، شاهد چه آثاری بر 
نقدینگی خواهیم بود؟ ما از کشورهایی 
را  نقدینگی  میزان  بالاترین  که  هستیم 
داریم و در سالهای اخیر رشد ۲7درصدی 
رشد  این  ایم.  کرده  تجربه  را  نقدینگی 
افسارگسیخته نقدینگی نه تنها بر بخش 
است  تاثیرگذار  اقتصادی  مختلف  های 
بلکه بطور غیرمستقیم پیامدهای اجتماعی 
ناخوشایندی را برای جامعه به همراه دارد. 
نرخ تورم بویژه در مواد غذایی تا صددرصد 
را تجربه کرده ایم و این درحالی است که 
سطح حقوق و دستمزدها متناسب با نرخ 
تورم افزایش نیافته است. لذا با تشدید تورم، 
گرفتاری ها و عواقبی به ما تحمیل شده 
که نگرانی آینده را به ما گوشزد می کند. 
سیاست های پولی، بی ثباتی ارز و کسری 
بودجه نیز بر تورم تاثیرگذارند. وضعیتی که 
فعلا در آن قرار گرفته ایم، نتیجه عملکرد 
نادرست و سیاست های پولی ناصحیحی 
است که برای ما نقدینگی تورمی را رقم 

زده است. 
بیشترین تورم در کشور ما، حاصل فروش 
ارزهایی بوده که بانک مرکزی پول آن را 
وارد چرخه اقتصادی کرده و دولت برای 
مقابله با آن، پایین نگهداشتن نرخ ارز را 
سپر قرار داد. در نتیجه، صنایع نتوانستند 
با صنایع خارجی رقابت کنند. تا جایی که 
شاهد واردات انواع کالاهای چینی حتی 

صنایع دستی چینی در میدان نقش جهان 
اصفهان بودیم و صنعت کشور با آسیب 

جدی روبرو شد. 
عامل اصلی که به افزایش ارز و دلار ۳000 
دلیل  و  ارزی  درآمد  منجرشد،  تومانی 
دیگر تحریم ها در دولت دهم بود که باعث 
تحمیل تورم بیشتری به کشور شد. در 
دولت روحانی، می توان وضعیت تورم را 
ناشی از وضعیت قرمز بانک ها دانست که 
با کسری مواجه شدند. بالا رفتن نرخ سود، 
شد. ضمن  گذاری  سپرده  تقویت  باعث 
آنکه نرخ سود ۲0درصد نیز می تواند حجم 
نقدینگی را افزایش دهد. در این وضعیت اگر 
بتوان کنترل تورم نقطه به نقطه را اعمال 
کرد، می توان تورم را در ماه های آینده 
کاهش داد و اگر این نرخ رشد )کاهشی( 
تحقق یابد، تورم کنترل می شود. با ورود 
همتی )رئیس بانک مرکزی(، کنترل قابل 
ملاحظه ای در جهت کنترل قیمت ها 
اعمال شده که اگر محدودسازی گردش 
سفته در بازار و نقل و انتقال های حامل در 
سالهای 9۲ از اقتصاد حذف میشد، امروز 
کنترل تورم آسانتر بود. از طرفی با متعادل 
شدن نرخ ارز، تاحدودی قیمت ها متعادل 

گشت. 

آينده وضعیت ارز
با توجه به سابقه اقتصادی و تحریم ها، 
وضعیت ارز در آینده چگونه خواهد بود؟ 
اگر برنامه و اتفاق فورس ماژوری در کشور 
نداشته باشیم، مانند آنچه اخیرا اتفاق افتاد 

که می توانست کشور را درگیر جنگ سازد، 
البته مدل  ارز متعادل خواهد ماند.  نرخ 
سازی اقتصادی که در سالهای اخیر صورت 
باوجود  و  نبوده  پاسخگو  چندان  گرفته 
به ما جواب نمی دهد. بنظر  ریسک ها 
می رسد سناریو سازی در حل مشکلات 

اقتصادی موثرتر است. 
از۱0/7میلیارد دلار  نفتی  درآمد  کاهش 
به ۵ میلیارد دلار، مشکل دیگری است که 
برای جبران آن باید بتوانیم چندبرابر ارز 
وارد کنیم تا جریان اقتصادی را تعدیل و 

جبران کنیم. 
با این شرایط، نرخ ارز را می توان تا مرز 
۱۵هزارتومان کنترل کرد. مضافا براینکه 
بودجه بعنوان رکن دیگری در ارز می باشد. 
همچنین، اکثریت اقتصاد دانان معتقدند 

ارز 4۲00تومانی باید جمع شود.
ایران  در  اصناف  ملاحظه  قابل  تعداد 
نگرانی دیگری است که نه تنها نمی توانند 
اجناس خود را بفروشند، افت درآمدی نیز 
قابل ملاحظه ای در  دارند واین کسری 
درآمدهای مالیاتی را بهمراه خواهد داشت. 

هدف  با  ها  سپرده  به  مالیات  تخصیص 
کاهش  و  مالیاتی  درآمدهای  افزایش 
نقدینگی از دیگر راهکارهای مورد توجه 
است که شامل سپرده گذارانی است که 
سود  تومان  ۱۵میلیون  از  بیش  ماهانه 
دریافت می کنند اما هنوز مصوب نشده 

است.
نرخ بالای بورس، دلیلی بر صحت و سلامت 
اقتصاد نیست آن هم در شرایطی که اقتصاد 
ما کوچکتر شده است. لذا در شرایط فعلی، 
نمی توان مطمئن بود که واردکردن شرکت 

در بورس منطقی باشد. 
در مورد بودجه و افزایش مالیات، بخش 
سهام اصلاح شده و سفته بازان باید مالیات 
نگهداری  دوره  اگر  و  بپردازند  بیشتری 
سهام، کوتاه باشد، مشمول مالیات بیشتری 
تغییروضعیتی  هنوز  البته  شوند.  می 
مالیات  مورد  در  است.  نشده  حاصل 
برمسکن و خودروها، پیشنهاد اولیه این 
بود که در ۵شهر بزرگ،منازل بالای ۱0 
یک  بالای  خودروهای  و  تومان  میلیارد 
میلیاردتومان مشمول مالیات شوند. نکته 
قابل توجه این است که میزان قابل ملاحظه 
ای )40تا۵0درصد( از مالیات ها، مالیات بر 

ارزش افزوده است. 
درمورد بودجه، بنظر می رسد که با نوعی 
خوش بینی مواجهیم و می توانیم با فروش 
سهام کسری بودجه را جبران کنیم. موضوع 
دیگری که در شرایط فعلی تورمی، فعالان 
اقتصادی را در فشار قرار می دهد، نیاز به 
سرمایه در گردش بیشتر است. ولی این 
سرمایه در گردش بعلت تصمیمات دولت 
تامین نمی شود و درنتیجه پدیده خروج از 
بازار اتفاق می افتد. بنابراین، امسال باید نرخ 
رشد را پایین آورید، چون در تامین مالی 

مشکل دارید.

دیدبانی سال مه آلود

آبیاری نصفه و نیمه محصولات کشاورزیاولین شتاب دهنده معدن راه اندازی می شود
 چشم انداز

چشم انداز سال 99 اقتصاد ایران در بازارهای ارز، مسکن، بورس و طلا بررسی شد؛ گزارش
ذوب آهن؛ شایسته سرآمدی 

در مسئولیت اجتماعی

بحران آينده جهانی، بحران کشــورهای بدهكار است. در سالهای 
اخیر شــاهد کاهش واردات نفت بوده ايم که نسبت به سال ۲۰۰۵، 
۱۵میلیون بشكه کاهش صادرات از خاورمیانه  و ۸ میلیون از امريكا 
که مجموعا ۲۳ میلیون بشكه در عرضه و تقاضای نفت تغییر ايجاد 
شده اســت. تحريم نفت ايران منحصرا ارتباطی به اختلافات بین 
ايران و امريكا ندارد. درواقع، با حل اختلافــات ايران و امريكا، اين 
مشكل حل نمی شود و افزايشــی در صادرات نفت اتفاق نمی افتد. 

ازطرفی، تحريم عراق، عربستان و سوريه نیز می تواند مدنظرباشد. 
ظرف ۳ماه گذشته اتفاق عجیبی در امریکا رخ داد که آن ورود ۵00 میلیارد دلار 
پول به اقتصاد امریکا بود که ۳۵0میلیارد دلار آن بدون پشــتوانه است و شوک 
های بسیار سنگین قیمتی را در بازارهای طلا، نفت و بورس ایجاد می کند. لذا، 
بحران عراق، بحران ما نیست و بازار ایران بسیار زودتر از تصور مردم راه خود را 

پیدا می کند. این اتفاق مربوط به بورس امریکاست و در زمین ما نیست. 
بحران آینده جهانی، بحران کشورهای بدهکار است. زیرا نسبت بدهی در غرب 
اکنون ۲40درصد است در حالیکه در سال ۱9۸0، ۸0درصد بود. اولین کشوری 
که نسبت به جمعیت و امکانات کمترین میزان بدهی را دارد، ایران است. زمانی 
که برجام امضا شد، ۵۵ میلیارد دلار قرارداد امضا کردیم و ایران این ظرفیت را 
دارد که ظرف ۳ماه، ۳00 میلیارددلار قــرارداد امضا کند. نکته مثبت دیگر در 
مقایسه بین جمعیت پیر کشورهایی مثل آلمان و ژاپن با ایرا ن با جمعیت جوان 
است. هرچند که حجم فساد مالی در کشور ما بسیار بیشتر از موارد مطرح است. 
ولی باید اذعان داشــت که اقتصاد ایران در ۱۲ ماه آینده ۵درصد رقابتی تر می 
شود. بعبارتی هرچقدر هزینه تمام شــده بالاتر رود، ۵درصد آن را نمی توانید 
به قیمت اضافه کنید و باید با ارتقای ســطح بهره وری آن را جبران کنید. برای 
آنکه بیشتر بهره ور شوید باید سرمایه درگیر افزایش یابد تا باقی ماندن در بازار 

را تقویت کند. 
کسانی که درمقایسه با ۸0درصد رقبا، نسبت به فروش و سرمایه درگیر، فروش 
بیشتری داشته باشند، سرمایه درگیر آنها نسبت بهتری دارد و اگر فروش کاهش 
یابد و سرمایه درگیر کمتری را بکار گیرید، بدانید کاندید خروج از بازار هستید. 
میزان ثروت و دارایی در آینده دلالت بر ثروتمندی فعال اقتصادی نیست، بلکه 
جریان نقدینگی و وجوه نقدینگی در شــرکت گویای ثروت شماســت. ریشه 
مشکلات مربوط به افت جریان نقدینگی و کاهش فروش بدلیل تعلل در اعمال 
سیاست های انقباضی بانک هاســت. افزایش غیرمنطقی سپرده های بانکی با 
افزایش نرخ ارز تعدیل شد و لازم بود که این سیاست های انقباضی کاهش نرخ 

سود و افزایش نرخ ارز زودتر اعمال می شد. 
طبق برآوردها، 70درصد فعالان اقتصادی خرج بیشتری از دخل خود دارند که 
بدلیل ضعف تقاضا در کشور است. از طرفی به نسبتی که فروش کاهش یافته، 
هزینه ها کم نشده است. لذا دولت باید با تحریک تقاضا واردعمل شود. نکته قابل 
توجه در مورد سپرده های بانکی این است که ۵۲درصد سپرده ها فقط متعلق 
به 400هزارخانوار است. یعنی نصف ثروت کشــوردر دست 400 هزار خانواده 
متمرکز شده اســت که آنها نیز چندان در کالای مصرفی هزینه نمی کنند. ما 
مشکلات کمبود نقدینگی نداریم ولی نقدینگی بطور متوازن توزیع نمی شود. 
این اقلیت 400هزار خانوار نیز ســرمایه های خود را در اقلام مسکن، ارز، سهام 
و خودرو متمرکز می سازند. مثلا قدرت خرید مسکن را افزایش می هند و قشر 
ضعیف و متوسط بدلیل عدم توانایی از بازار اخراج و ضعیف تر می شود. با افت 
بازار مسکن، از این بخش خارج و در بخش های دیگر فعال می شوند و بصورت 
دوره ای بازی اقتصادی در کشور ایجاد کرده اند. از طرفی بانک ها این ۵۲درصد 

را به شرکت های بزرگ داده اند و قادر به بازپرداخت آنها نیستند. 
درنتیجه، مشکل اصلی در کشور نظام بانکی اســت که ربطی به مردم ندارد و 
دولت باید آن را اصلاح کند. پیش بینی بنده این است که با اصلاح نظام بانکی، 
روز حادثه می رســد. یعنی حباب های قیمتی می ترکند. ازجمله اصلاحات 
ساختاری که اکنون دولت به آنها پرداخته، آزادســازی نرخ ارز است که اگر با 
این مکانیزم ادامه یابد، می تواند ایجاد شغل کند. بنزین نیز از دیگر موارد اصلاح 
ساختار اســت. ضمن آنکه مقررات زدایی و اصلاح نظام بانکی دو گزینه دیگر 

اصلاح ساختار هستند. 
قوانین تولید باید تابع منطقه آزاد چابهار باشد و قوانین کهنه سالهای گذشته 
حذف شــوند. رونق زمانی تحقق می یابد که قیمت های حبابی تا سطح خرید 

طبقات متوسط و کم درآمد پایین آیند.
فعالان اقتصادی باید کالامحور باشــند و در ارزیابی سرمایه درگردش، از تورم 
نوسان گیری نکنند. برای خود حد ضرر تعریف نموده و با بیشتر از ۲0درصد از 
سرمایه و دارایی ریسک نکنند. در هر بیزینسی، سرمایه شما باید ۵ ساله برگردد. 
درغیر اینصورت از آن خارج شوید. وارد تولید کالایی شوید که قیمتی پایین تر 

از بازارجهانی دارد. 

حباب های قیمتی می ترکند

در همايـش چشـم انـداز اقتصـاد ايران در سـال ۹۹ کـه به همت کمیسـیون توسـعه و بهبود 
محیط کسـب و کار اتاق بازرگانی اصفهان برگزار شـد،  سـمت وسـوی بازارهای ارز، مسـكن، 
بـورس و طـلا بـا نگاهـی به  بودجـه و نظـام بانكی کشـور تحلیل و تشـريح گرديد.  حسـین 
عبـده تبريزی، تحلیلگر ارشـد اقتصادی با سـابقه دبیرکلـی بورس اوراق بهـادار و رئیس هیـات مديره بانک 
اقتصـاد نويـن سـخنران اول اين رويداد اقتصـادی بود. عبـده تبريزی تاکید کرد، بیشـترين تورم در کشـور 
مـا، حاصـل فـروش ارزهايی بـوده که بانـک مرکـزی پـول آن را وارد چرخـه اقتصادی کـرده و دولـت برای 

مقابلـه با آن، پايین نگهداشـتن نرخ ارز را سـپر قـرار داد.

گزارش

گروه  اقتصاد

 نوسان: همزمان با رشد تولید خودرو، قیمت هم 
به طور عجیبی افزایش داشــته است. رضا رحمانی، 
وزیر صنعت درباره افزایش قیمت خودرو با توجه به 
رشد تولید، گفت: »این افزایش تولید به دلیل تأمین 
نقدینگی نبود و خودروسازان برنامه های متنوعی را 
اجرا کردند.« او افزود: »خودروسازان ساخت قطعات 
در داخل را جدی گرفتند که این اقدام بر قیمت تمام شده موثر است و قیمت 
خودرو را کاهش می دهد و علاوه بر آن، در بحث مدیریت و اصلاح ساختاری 
نیز اقدام های قابل توجهی انجام دادنــد که هرکدام در جای خود قابل تقدیر 
اســت«. وزیر صنعت،  معدن و تجارت اضافه کرد: »بررسی ها نشان می دهد 
خودروسازان از بهمن ماه پارسال تاکنون، افزایش قیمت کارخانه ای نداشتند 
و نوسان بازار خودرو بیشــتر متأثر از اتفاق های اخیر بوده که افزایش تولید 
یکی از راه های مقابله با آن است و در یکی دوماه قبل به این وضع رسیدیم«.

 نوسان:  رامین پاشــایی، معاون اجتماعی پلیس  
فتای ناجا گفت: »هنگام واریز مبالغ از ســوی افراد و 
منابع ناشناس حساب خود را ببندید و در اسرع وقت 
به صورت کتبی موضوع را به بانک گزارش دهید.« او 
در ادامه توضیح داد: »با بررسی تعدادی از پرونده های 
تشکیل شــده در پلیــس فتا مشــخص شــد افراد 
کلاهبردار با دسترسی به اطلاعات حساب های بانکی افراد و به منظور پولشویی 
و طولانی کردن فرآیند پیگرد جرایم، وجوه سرقتی را به حساب دیگران انتقال 
می دهند و در زمان های متعدد نسبت به برداشت غیرمجاز آن اقدام می کنند.« 
معاون اجتماعی پلیس فتای ناجا هشدار داد: »ضمن فعال سازی ارسال پیامک 
واریز و برداشت حساب های مالی خود، به محض اطلاع از واریز هرگونه مبالغ 
مشکوک به حساب های مالی بلافاصله با تغییر رمز دوم کارت های بانکی موضوع 

را به صورت رسمی به مراجع قضائی و بانک های عامل اطلاع دهند

 نوسان: بررسی وضع اشــتغال فعالیت های عمده 
اقتصادی از ســال ۸4 تاکنون نشــان می دهد که بر 
خلاف اشــتغال  بخش خدمــات و صنعت، جمعیت 
شــاغل در کشــاورزی با افت 900 هزار نفری مواجه 
بوده  است .بررسی سهم اشتغال هر یک از فعالیت های 
اقتصادی حاکی از آن اســت  که در ســال گذشــته 
بخش خدمات ۵0.۳ درصد، بخش صنعت ۳۲ درصد و بخش کشــاورزی نیز 
۱7.7 درصد از  اشتغال کشور را به خود اختصاص می دهند. در طول سال های 
گذشــته، درحالی که اشــتغال بخش خدمات و  صنعت روند صعودی داشت، 
اشتغال بخش کشاورزی با روند کاهشی مواجه بود.سهم اشتغال این بخش   طی 
سال های مورد بررســی )۸4 تا 97( کاهش داشته، به این ترتیب که جمعیت 
۵ میلیون و   ۱00 هزار نفری شــاغل در بخش کشاورزی کشــور در سال ۸4، با 

کاهش 900 هزار نفری در پایان سال 97 به   4 میلیون و ۲00 هزار نفر رسید .

 نوســان: صادرات امارات به ایران طی سال ۲0۱9 
و به رغم تحریم های آمریکا با رشد ۸/ ۱6 همراه شده 
است. براساس آمارهای منتشر شده از سوی روزنامه 
العربی الجدید، صــادرات امارات به ایران طی ســال 
۲0۱9 و به رغم تحریم های آمریکا رشد چشمگیری 
داشته است.  این درحالی است که صادرات کره جنوبی 
به ایران شــاهد افت 90 درصدی بوده است. آمارهای دولت کره جنوبی حاکی 
از آن است، جایگاه این کشور به چهاردهمین کشور بزرگ صادر کننده کالا به 
ایران تنزل کرده که بزرگ ترین افت در میان ۲0 شریک تجاری ایران به شمار 
می رود. چین به رغم کاهش ۸/ ۳۸ درصدی صادرات در سال گذشته همچنان 
بزرگ ترین صادرکننده کالا به ایران شناخته می شود. کشورهای آلمان، ایتالیا 
و هلند نیز شاهد کاهش شدید میزان صادرات ایران بوده اند. در مقابل، صادرات 

امارات به ایران طی سال گذشته با رشد ۸/ ۱6 درصدی همراه بوده است. 

دلیل گرانی عجیب خودرورشد صادرات امارات به ایران9٠٠ هزار نفر از کشاورزی خداحافظی کردند  پول زیاد به حساب تان واریز شد بترسید
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 نوســان :ايرج ترابی، مدير روابط 
عمومی شرکت فولاد مبارکه، در جمع 
مديران روابط عمومی شرکت های گروه 
فولاد مبارکه با اشاره به ظرفیت های 
روابط عمومی شرکت، اشتراک گذاری 
ظرفیت های موجــود را میان روابط 
عمومی های گروه امكان پذير خواند.

به گــزارش خبرنــگار فولاد، مدیــر روابط 
عمومی فولاد مبارکه، ضمن تسلیت شهادت 
سپهبد قاسم ســلیمانی، هم افزایی روابط 
عمومی های شــرکتهای گــروه را ضروری 
دانست و خاطرنشان کرد: برگزاری نشست 
های مشترک و مستمر موجب هم افزایی و 
پیشرفت می شود و چابکی را به سازمان برمی 
گرداند. چابکی زمانی حاصل میشود که دانش 
به روز باشد، کار با تجربه و عشق گره بخورد و 
کارکنان سازمان، در هر رتبه ای که هستند، 
همان گونه که خانوادۀ خود را مدیریت می 
کنند، در ســازمان نیز مدیریت را به منصۀ 

ظهور برسانند.
وی نظــارت و مراقبــت را از وظایف روابط 
عمومی ها دانست و تصریح کرد: وقتی بتوان 
این روحیه را در کنار تجربه و دانش قرار داد، 
بینش ایجاد می شود و اینجاست که سازمان 
رو به پیشرفت و تعالی حرکت میکند و نقش 
روابط عمومی ها در این فرایند بی بدیل است.

ترابی روند روبه رشــد روابط عمومی فولاد 
مبارکــه را قابل ســتایش خوانــد و افزود: 
شناسایی ظرفیت کارکنان، توجه به نیروی 
انسانی، تفویض مسئولیت، مدیریت، کنترل 
و هدایت تیم روابط عمومی موجب شده این 
بخش امروز بیش ازپیش تأثیرگذار باشد و 
این روند باید در تمامی روابط عمومی های 
گروه تسری یابد.مدیر روابط عمومی فولاد 
مبارکه، همراهی و همکاری نزدیک روابط 
عمومی های گــروه را کارآمد خواند و گفت: 
همراه شــدن مدیران ارشد ســازمان ها با 
روابط عمومی ها در کمک به تصمیم گیری 
و تصمیم سازی مدیران ارشد بسیار تأثیرگذار 
اســت و میتوان اذعان کرد رشد هر سازمان 
متأثر از رفتــار روابط عمومی آن ســازمان 
است. اگر روابط عمومی سازمان نقش خود 
را به درســتی ایفا کند، میتواند مسئله های 
ایجادشده برای سازمان را حل نماید، در غیر 
این صورت خود به مسئله ای برای سازمان 

تبدیل میشود.
وی افــزود: استانداردســازی و توجــه به 
دستورالعمل های ســاختارمند در روابط 
عمومی و پیشرفت و توسعه در تمام عرصه 
ها در گروه فولاد مبارکه بر اســاس سیاست 
های هدفمند شرکت اصلی هلدینگ است 
و با ادبیات یکسان و هماهنگ انجام میشود. 
همین امر نشان دهندۀ جهت دار بودن گروه 
است تا همگی متوازن، اصولی و همراه با هم 
حرکت کنیم. شرکتهای تابعه فولاد مبارکه 
دارای ظرفیتهای بســیار خوبی هستند که 
باید در فضای شرکت دیده شــوند. انتظار 
داریم نظرات و پیشــنهادها در این جلسات 
طرح گردد و موفقیتها در جمع فعالان روابط 
عمومی گفته شود تا شاهد کمک به افزایش 
اطلاعات و نزدیک شــدن بــه محیط های 
همگن باشیم، چراکه دیدگاه فولاد مبارکه 
این است که هرچه همدیگر را بهتر و بیشتر 
بشناسیم و ارتباط داشته باشیم، هم افزایی 

بیشتر میشود.
ترابی ادامه داد: ظرفیت های شرکتهای تابعه 
در شــاخه های گوناگون باید ارائه گردد تا 
اهداف مشترک پوشش داده شود. همچنین 
در حوزۀ مسئولیتهای اجتماعی باید به سوی 
وضعیت برد-بردحرکــت کنیم.بنا بر این 
گزارش، در ابتدای این نشست مدیران روابط 
عمومی شــرکتهای حاضر، ضمن تشریح 
فعالیتهایشان، نظرات و پیشنهادهای خود 

را ارائه کردند.

هم افزایی روابط عمومی ها
در گروه فولادمبارکه

industry

آقا  نمایشگاه، علی  این  برگزاری  در جریان 
مصلحت  تشخیص  مجمع  عضو  محمدی، 
نظام و رئیس گروه اقتصادی دفتر مقام معظم 
رهبری، ضمن حضور در غرفۀ فولاد مبارکه 
از دستاوردهای این شرکت در عرصۀ بومی 
سازی بازدید کرد. وی پس از مشاهدۀ عملکرد 
تجهیز دستگاه پیچش گرم با نرخ کرنش بالا 
ابراز داشت: توان مدلسازی قبل از تولید که این 
دستگاه امکان آن را در اختیار ما قرار می دهد 
به معنای آن است که اراده بر این بوده که همه 
چیز در داخل کشور شکل بگیرد. بنده به شرکت 
فولاد مبارکه و دانشگاه صنعتی اصفهان تبریک 
میگویم که این کار مشترک را رقم زده اند و 
مطمئنم که صنعت فولاد آیندۀ بسیار خوبی 

برای کشورمان ایران رقم خواهد زد.
 

رشد قابل ملاحظۀ 
سازندگان داخلی

خداداد غریبپور با تأکید بر اهمیت بومی سازی 
در صنعت فولاد گفت: خوشبختانه در نمایشگاه 
شرکت  ملاحظۀ  قابل  رشد  شاهد  امسال 

کنندگان و سازندگان داخلی هستیم.
غریب پور با اشاره به امضای تفاهم نامه های 
متعدد در جشنوارۀ امسال تصریح کرد: در 
مراسم افتتاح دومین جشنواره و نمایشگاه ملی 
فولاد تفاهم نامه ای ۵00 میلیون یورویی میان 
تولیدکنندگان و تأمین کنندگان امضا شد. این 
تفاهمنامه موجب می شود پانصد میلیون یورو 
نیاز ارزی کشور مرتفع گردد و از واردات بی نیاز 

شویم و البته این روند، ادامه دار خواهد بود.
وی در پاسخ به رویکرد دومین نمایشگاه فولاد 
و نقش این نمایشگاه در توسعۀ بومی سازی در 
زنجیرۀ فولاد گفت: این نمایشگاه کاملا عملیاتی 

است. صنعت فولاد در کشور صنعت قدرتمندی 
است و این توان را دارد که با قدرت مسیرش را 

ادامه دهد و تحریم های این حوزه را بی اثر کند.
رئیس هیئت عامل ایمیدرو طی سخنانی در 
مراسم افتتاحیۀ این همایش و نمایشگاه گفت: 
برگزاری این رویدادها فرصت هایی به وجود می 
آورد تا ببینیم در بومیسازی کجا قرار گرفته ایم. 
بدین ترتیب تولیدکنندگان و سازندگان داخلی 
اطلاعات دقیقی از کمیت و کیفیت ماشین 
آلات، تجهیزات و قطعات موردنیاز این صنعت 
به دست می آورند. همچنین اطلاعات دقیقی 
از تعداد و میزان توانمندی تأمین کنندگان به 
دست می آید. به همین دلیل است که بعضا 
یک قطعه در جایی از کشور ساخته میشود و در 
جای دیگری از کشور همان قطعه را صنعتگر به 
ناچار وارد می کند. بنابراین برپایی این نمایشگاه 

آغاز راهی است که افق آن کاملا روشن است.
وی تأکید کرد: این مهم است که ما راه را شروع 
کرده ایم و امسال شاهد افزایش ۱600 متری 
به سال گذشته  نسبت  نمایشگاه  مساحت 
هستیم. باید در حوزۀ کسب دانش فنی تولید 
ماشین آلات و تجهیزات اقدامات اساسی تری 
انجام دهیم و تحریم ها را به فرصت تبدیل کنیم.

یکی از سیاستهای ایمیدرو ایجاد ساختار به 
همین منظور در شرکتهای بزرگ فولادی 
است؛ ازاینرو این شرکتها باید با کمک واحدهای 
 ،)R&D( توسعه  و  تحقیق  مانند  مختلف 
ساختاری با این نام ایجاد کنند. به طور قطع تا 
ساختار ایجاد نشود، نمیتوان فعالیتی انجام 
داد. پیشنهاد دوم ما این است که انجمنی با 
عنوان »انجمن قطعه سازان« ایجاد شود و آنها 
نیز چنین همایش ها و نمایشگاههایی برگزار 
کنند و توانمندی های خود را به منظور تأمین 

نیازمندیهای فولادسازان به معرض نمایش 
بگذارند. ضمن اینکه شرکتهای پیمانکار هم باید 

همین کار را انجام دهند.
غریب پور خاطرنشان کرد: طی این فعالیتها 
مسائل بومی سازی باید تشریح شود و دولت چه 
در سازمان ایمیدرو، چه وزارت صمت و چه حوزۀ 
معاونت علمی و فناوری باید از شرکتهای دانش 
بنیان حمایت کند و کارهای آنها را تسهیل 

نماید تا این اتفاقات به سرمنزل مقصود برسد.
باید به جایی برسیم که حدود ۸0 دلار نیاز ارزی 
به ازای هر تن تولید در صنعت فولاد را روزبه روز 
کم کنیم. پیشنهاد ما به انجمن این است که 
سال آینده شرکتهای فولادسازی، پیمانکاران، 
تولیدکنندگان قطعات، دانشگاه ها و انجمنهای 
دانش بنیان که به بیشترین میزان، نیاز ارزی را 

کم کرده اند تشویق شوند.

قدردانی از 
صنعت فولاد 

دکتر سورنا ستاری، معاون علمی و فناوری 
ریاست جمهوری نیز در آئین افتتاحیۀ جشنواره 
و نمایشگاه ملی فولاد گفت: صنایع باید برای 
دستیابی به بومی سازی واقعی و برخورداری 
از تکنولوژی، با دانشگاه روابط بسیار نزدیکتری 

داشته باشند.
صاحب صنعت شدن نتیجۀ سرمایه گذاری 
بخش خصوصی در پژوهش است و بخش 
دولتی نباید در این بخش وارد شود. فروش نفت 
به ما تلقین کرده که همه چیز ازجمله دانش و 
تکنولوژی خریدنی است. درحالیکه تکنولوژی 
آموختنی است. با پول میتوان صاحب کارخانه 
شد، اما نمیتوان صاحب دانش شد. متأسفانه 
این اشتباه، فرهنگ کارآفرینی را در کشور ما 

نابود کرده است. باید از دستاندرکاران صنعت 
فولاد قدردانی کنم که برای بومی سازی، ارتباط 
با دانشگاه و تولید محصولات استراتژیک ارزش 

قائلاند.
متأسفانه ساختارهای واردات در کشور بسیار 
قوی و روان، و ساختارهای صادرات به همان 
نسبت ضعیف است. تحریم که واردات را مشکل 
کرده فرصتی است تا ضعف ها را رفع کنیم. اگر 
بخواهیم به نسل های آینده کمک کنیم، باید 
حامی صنایع باشیم و واردات بی حاصل نداشته 
باشیم. جای خوشبختی است که در صنعت 
فولاد حرکتهای بسیار خوب و امیدوارکننده ای 

در حال انجام است.
صاحب کارخانه شدن با صاحب تکنولوژی 
شدن از نظر زیرساخت ها و دیگر موضوعات، 
دو مقولۀ کاملا متفاوت است. صنعت جایی 
است که در آن طراحی می کنیم، جایی است 
که در آن ماشین سازی می کنیم، چنین 
چیزی در دانشگاه اتفاق می افتد. اگر در مورد 
صنعت دانشگاه صحبت می کنیم راجعبه چنین 
صنعتی صحبت کرده ایم. دولت باید زیرساخت 
های پژوهشی را تأمین کند. پژوهشی که با 
پول دولت انجام شود مانند صنعتی است که 
با پول دولت راه اندازی می شود، مثل کارخانه 
پول دولت ساخته میشود،  با  است که  ای 
خروجی هایش هم همان است که می بینیم. 
آیا محصول کارخانه میتواند با بخش خصوصی 
یا واردات قابل رقابت باشد؟ پس تا پژوهش به 
بخش خصوصی نیاید، محصولی از این پژوهش 
خارج نخواهد شد. برای همین است شرکتهای 
بستر  چون  کردند،  پیدا  توسعه  دانشگاهی 

توسعه شان دانشگاهها  است.
تکنولوژی یادگرفتنی است؛ مثل درس است 
و باید آن را آموخت. از کجا یاد بگیریم؟ ما باید 
دانشی داشته باشیم و وقت بگذاریم و یاد بگیریم. 
میتوانیم صاحب کارخانه شویم، ولی صاحب 
دانش نخواهیم شد. میتوانیم سوار بنز شویم، 
ولی تکنولوژی بنز را نخواهیم داشت. آنهم با پول 

نفتی که به طور خدادادی به دست آورده ایم.
گفتنی است در این همایش ملی، تفاهمنامۀ 
تأسیس و ایجاد مرکز نوآوری تحول دیجیتال 
بین ستاد توسعۀ اقتصاد دیجیتال معاونت 
فولاد  شرکت  جمهوری،  ریاست  فناوری 
با حضور  تهران  دانشگاه  و  اصفهان  مبارکه 
خداداد غریب پور رئیس هیئت عامل ایمیدرو، 
رئیس  فناوری  علمی  معاون  ستاری  سورنا 
جمهور، محمود نیلی رئیس دانشگاه تهران و 
حمیدرضا عظیمیان مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارکه اصفهان به امضا رسید. علاوه بر این، 
سه تفاهمنامۀ دیگر نیز در محل غرفۀ گروه 
فولاد مبارکه با حضور سید مهدی نقوی معاون 
تکنولوژی شرکت فولاد مبارکه و شرکتهای 
دیگر به امضا رسید که شامل تفاهمنامۀ سه 
جانبۀ تولید تختال مربوط به لوله های انتقال گاز 
بین شرکت فولاد مبارکه، فولاد اکسین و لوله 
سازی اهواز، تفاهم نامه بومــی سازی دستگاه 
تسمــــه زن نورد گرم و تفاهمنامه بومی سازی 

قطعات نسوز کوره های پیشگرم بود.

در پــی برگــزاری موفقیــت آمیــز نخســتین جشــنواره و نمايشــگاه ملــی فــولاد ايــران کــه در دی مــاه 
گزارش

گروه صنعت
ســال گذشــته برگــزار شــد و آغازگــر مــوج فراگیــر بومــی ســازی و حمايــت از تأمیــن داخلــی بــود، بــه 
درخواســت تولیدکننــدگان و تأمیــن کننــدگان زنجیــرۀ فــولاد، دومیــن دورۀ ايــن رويــداد تخصصــی و منحصربــه فــرد 
ملــی بــه همــت شــرکت فــولاد مبارکــه، انجمــن تولیدکننــدگان فــولاد ايــران و با مشــارکت ســاير شــرکت هــای بزرگ 
فــولادی و معدنــی و تأمیــن کننــدگان مطــرح داخلــی و بــا حمايــت معاونت علمــی و فنــاوری رياســت جمهــوری، وزارت 
صنعــت، معــدن و تجــارت، ايمیــدرو، اتــاق هــای بازرگانــی ايــران و تهــران و تشــكل هــای زنجیــرۀ فــولاد، از ۲۳ تــا ۲۶ 

دی ماه سال جاری به مدت چهار روز در برج میلاد تهران برگزار شد.

فولاد مبارکه؛ پیشتاز بومی سازی فولاد کشور

معاون خرید فولاد مبارکه گفت: سقف عوارض صادرات سنگ آهن باید به گونه ای تعیین گردد 
که مشکلی برای تأمین نیاز داخل وجود نداشته باشد. یزدخواستی ازجمله راهکارهای کمک 
کننده به صنعت فولاد در حوزۀ تأمین مواد اولیه را تداوم اعمال تعرفه بر صادرات عنوان کرد و 
گفت: پیشنهاد فولادسازان ممنوعیت صادرات یا وضع عوارض 40 درصدی بر صادرات سنگ 
آهن است. البته در صورت تأمین نیاز داخل، صادرات مانعی ندارد، اما فولادی ها معتقدند به 

سنگی که قابل مصرف در واحدهای کنسانتره سازی است نباید اجازۀ صادرات داده شود.

طی مراسمی در سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران و با حضور دکتر 
غریب پور معاون وزیر صمت و رئیس هیئت عامل ایمیدرو، با اهدای لوح تقدیر از 
اقدامات واحد HSE شرکت فولاد سفیددشت چهارمحال و بختیاری قدردانی شد.
سرپرست HSE شرکت فولاد سفیددشت، پس از دریافت این لوح تقدیر گفت: کسب 
این موفقیت پس از ارزیابی های به عمل آمده و در پی عملکرد خوب مدیریت و کارکنان 
شرکت در حوزۀ ایمنی و کاهش ضریب شدت و تکرار حوادث در سال ۱۳97 به دست آمد.

فولاد سفیددشت؛ واحد نمونه ایمنیپیشنهاد فولادسازان

رئیس گروه اقتصادی دفتر مقام معظم رهبری: مطمئنم که صنعت فولاد آيندۀ بسیار خوبی برای کشور رقم می زند

دومین جشنواره و نمایشگاه ملی صنعت فولاد ایران برگزار شد؛

رئیس هیئت عامل ايمیدرو مطرج کرد:

 نوسان : »خداداد غريب پور« در نخستین گردهمايی مديران 
معدنی  صنايع  و  معدنی  های  شرکت  و  ايمیدرو  عمومی  روابط 
قالب همكاری  ارزآوری کشور در  اظهار داشت: سهم معدن در 
و  است  شده  ايجاد  مرکزی  بانک  و  ها  شرکت  حاکمیتی،  بدنه 
برای  همگرايی  چنین  عمومی ها  روابط  که  نیازمنديم  اکنون 
انعكاس دستاوردها، داشته باشند. وی خاطر نشان کرد: کارگروه 
اين  در  ملی  همراستايی  و  همگرايی  توانسته  مديريت،  کنترل 

حوزه ايجاد کند که پیش از چنین انسجامی نداشت.
به گزارش روابط عمومی سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران)ایمیدرو(، وی با تأکید بر اینکه روابط عمومی ها نیز باید پیرو این امر 
همراستا شوند، افزود: یکی از تصمیمات این کارگروه هدایت سود انباشتۀ 
شرکت ها به توسعه و سرمایه گذاری است و این سبب شده آیندۀ معدن و 

صنایع معدنی روشن و درخشان باشد.
به گفتۀ غریبپور، امسال ۵۸0 میلیون دلار طرح در گلگهر راه اندازی شده و 
این مجموعه ۲.۵ میلیارد دلار طرح در دست اجرا یا راه اندازی دارد؛ فولاد 
مبارکه تختال های API را با صرفه جویی سالانه ۳00 میلیون یورویی راه 
اندازی کرده، عملکرد ملی مس در 6 ماه به اندازه ۱۲ ماه سال قبل بوده و فولاد 
خوزستان به بالاترین میزان صادرات رسیده است. منطقۀ ویژه خلیج فارس 
نقش ارزنده ای در توسعۀ صادرات و ارزآوری ایفا میکند و همچنین آلومینای 
جاجرم)بنابر گزارش سازمان مدیریت صنعتی( سریعترین رشد را در بین ۵00 

شرکت به دست آورده است.

افزايش سرمايۀ غول ها 
رئیس هیئت عامل ایمیدرو ادامه داد: فولاد مبارکه به زودی با رسیدن به سرمایۀ 
۲۱ هزار میلیارد تومانی از بزرگترین هلدینگ بازار بورس)پتروشیمی خلیج 
فارس( سبقت می گیرد. همچنین پس از آن شرکت مس، چادرملو و گلگهر 
هم افزایش سرمایه خواهند داشت. وی با بیان رشد ۱۵درصدی صادرات معدن 
و صنایع معدنی در هشت ماه امسال و بیش از ۵ درصدی تولید فولاد خام در 
۱۱ ماه ۲0۱9، گفت: حوزه معدن و صنایع معدنی بیش از ۱.۱ میلیارد دلار 
طرح از ابتدای سال 9۸ راه اندازی کرده و ۱.۵ میلیارد دلار نیز آماده راه اندازی 
دارد. وی با تاکید بر اینکه روابط عمومی ها نیز باید در این مسیر هم راستا 
شوند، افزود: یکی از تصمیمات کلیدی هدایت سود انباشته شرکت ها به توسعه 
و سرمایه گذاری است و این سبب شده آینده معدن و صنایع معدنی روشن 

و درخشان باشد.
غریب پور با بیان رشد ۱۵درصدی صادرات معدن و صنایع معدنی در هشت 
ماه امسال و بیش از ۵درصدی تولید فولاد خام در ۱۱ ماه ۲0۱9، گفت: حوزه 
معدن و صنایع معدنی بیش از ۱.۱ میلیارد دلار طرح از ابتدای سال 9۸ راه 
اندازی کرده و ۱.۵ میلیارد دلار نیز آماده راه اندازی دارد. وی در ادامه تصریح 

کرد: وقایع فوق سبب شده تولید و صادرات در فصل سرد پاییز، بهاری شود.

هوشمندی در اطلاع رسانی 
رئیس هیئت عامل ایمیدرو با اشاره به اینکه حفظ شرایط توازن و همگرایی به 
اندازۀ ایجاد آن ارزش دارد، ادامه داد: روابط عمومی شرکت های این بخش، 
سیستم چندرسانه ای را در اطلاع رسانی ها با تمرکز بیشتری به پیش برند تا 
مدیران بالادستی نیز به ارائۀ اطلاعات و دستاوردهای بیشتر ترغیب شوند. وی 
نبود یا ضعف اطلاع رسانی را به نفع این حوزه و حتی کشور ندانست و تصریح 
کرد: اطلاع رسانی ها باید به موقع و هوشمندانه صورت گیرد تا مخاطب و 

جامعه به تغییرات و اثرگذاری این بخش آگاهی بیشتری پیدا کنند. 
 غریب پور به اکتشافات انجام شده اشاره کرد و گفت: از نیمۀ دوم سال گذشته 
سطح اکتشافات از ۲۵0 هزار کیلومتر مربع به 6۵0 هزار کیلومتر مربع افزایش 
پیدا کرده و طبق گزارش های جدید، اکنون 90 درصد از مقدمات این برنامه 

انجام شده است.
غریب پور تأکید کرد: امروزه کشور در حال آشنا شدن با امکانات و توانمندیهای 
بخش معدن برای توسعه، اشتغال، رفع محرومیت، ایجاد توازن و همینطور 
محرومیت زدایی است که این امر، نیاز به هماهنگی و همسویی روابط عمومی 

ها در انعکاس اقدامات را برجسته تر میسازد.

الگوی انتقال آب
وی با بیان اینکه بخش معدن در حال خدمات دهی به سایر بخش هاست، ادامه 
داد: الگوی انتقال آب از خلیج فارس به نواحی مرکزی و صنایع مرتبط ازجمله 
گلگهر، مس و چادرملو برای پروژه خط انتقال آب استانهای شرقی به کار گرفته 
میشود. رئیس هیئت عامل ایمیدرو به اهمیت ارتباط دوسویه روابط عمومی 
ها با جامعه پرداخت و افزود: بخش روابط عمومی نیز با هدف آگاه سازی و 
ارتباط بیشتر با مردم، نیاز به تدوین و اجرای استراتژی در جهت همراستایی و 

همگرایی در جهت منافع ملی دارد.
وی افزود: تدوین برنامه های سال 99 و مشخص کردن شاخص های رشد 
و موفقیت روابط عمومی ها میتواند گامی در جهت هم افزایی و همکاریهای 

نزدیک شرکتهای این حوزه باشد.
غریب پور کل بخش معدن و صنایع معدنی را اجزای یک پیکره دانست که 

موفقیت هریک از اجزا به نفع کل مجموعه  و درنهایت اقتصاد کشور است.

پارسیان در کنار ماهشهر و عسلويه قرار می گیرد
رییس هیات عامل ایمیدرو جایگاه منطقه ویژه پارسیان را مورد اشاره قرار داد 
و گفت: با برنامه تولید ۱۵ میلیون تن محصولات پتروشیمی قرار است پارسیان 
نیز به عنوان قطب تولید این بخش تبدیل و عسلویه ای دیگر شود و پس از 
پتروشیمی ماهشهر و عسلویه قرار گیرد. غریب پور با بیان اهمیت بخش ایمنی 
و محیط زیست، اظهار داشت: نگاه حاکمیتی ایمیدرو ایجاب می کند که این 
بخش دارای استانداری واحد باشد تا شاهد وقوع حادثه ای نباشیم. از این رو 
کمیته ای مشغول تدوین برنامه ای جدید است تا استانداردهای مربوطه ارتقا 

پیدا کند.

فولاد مبارکه بزرگترین
بازار بورس میشود

 نوســان: فرزاد ارزانی مدیرعامل شرکت 
فولاد هرمزگان در پی اعمال تحریمهای جدید 
آمریکا و قرار گرفتن شرکت فولاد هرمزگان در 
لیست شرکتهای مشمول تحریم گفت:اعلام 
تحریم های جدید موضوع جدیدی نیست و 
تحریم های اخیر چیزی اضافه بر آنچه تاکنون 

بوده است، ندارد. 
 وی ادامه داد: فولاد هرمزگان از ســال ها قبل 
همچون ســایر بخش های اقتصادی کشور 
با تحریــم روبه رو  بــوده اســت. تحریم های 
اخیرآمریکا بیش از آنکه بر اقتصاد ایران اثرگذار 
باشد، اقدامی نمایشی از طرف این کشور است. 

 در شرکت فولاد هرمزگان این تحریم ها خللی 
در جریان فعالیت های تولیدی، مالی و بازرگانی 

و صادرات شرکت ایجاد نخواهد کرد. 
 ارزانــی تاکید کرد: یکــی از فرصتهایی که از 
طریق تحریم ایجاد شــده اســت راه اندازی 
نهضت بومی ســازی در صنعت کشور است. 
با تدابیر هوشــمندانه ای که از سال ها قبل از 
ســوي مقام معظم رهبري در حوزه اقتصاد 
مقاومتي و تکیه بر توان داخلي اندیشیده  شد، 
فولاد هرمزگان نیز در همین راستا  استراتژی 
بومی سازی و اســتفاده از توان داخل کشور 
را در دســتور کار خود قرار داد و بخش بسیار 

زیادی از  قطعات و مواد مورد نیــاز  خود را ، از 
این طریق تامین کرده و در  معدود مواردی نیز 
با جایگزینی دیگر منابع عملا وابستگی خود 
را در این زمینه کاهش و ان را به نحو مطلوب 

مدیریت نموده است.
 وی افزود: نکته مهم و قابل توجه این است که 
تحریم جدید عمدتا جنبه تبلیغاتی داشــته 
و هدف ان محدودیت دسترســی شــرکت 
ها به شــبکه های فروش و  بازرگانی میباشد   
درحالی که فولاد هرمــزگان روابط تجاری و 
مستقل خود را داشته و تحریم اخیر تاثیری 
بر)ای پی اس ( و  دیگر فعالیت های اقتصادی 

شــرکت در داخل و خارج از کشــور نخواهد 
داشت و با یاری خداوند به کلیه اهداف مد نظر  

خود دست خواهیم یافت.

مديرعامل شرکت فولاد هرمزگان:
اعلام تحریم های جدید موضوع جدیدی نیست
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آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت تولیدی مهندسی ره آورد صنعت آپادانا شرکت سهامی خاص به شــماره ثبت ۳0۲۲4 و شناسه ملی ۱0۲60۵0۸۱۳0 به 
استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 0۱/07/۱۳9۸ تصمیمات ذیل اتخاذ شــد : ۱-موارد زیر به موضوع شرکت و ماده ۲ اساسنامه 
اضافه شد: : خرید.فروش.تولید.توزیع.پخش.طراحی.ساخت.تست.تعمیرات.نصب.راه اندازی.خدمات بازرگانی.مشاوره.بازرسی فنی.تحقیق.پروژه 
های مطالعاتی صرفا در راستای موضوع شرکت.خدمات مهندسی و فنی کلیه کالاهای مجار بازرگانی از جمله لوازم و تجهیزات برقی.مکانیکی.فشار 
قوی و فشار ضعیف.قطعات و لوازم برقی مکانیکی و مواد اولیه مورد استفاده صنایع وابسته. تهیه وطبخ غذا و اداره رستورانها.تامین نیروی انسانی اعم 
از مهندسی و خدماتی بطور موقت.کلیه امور خدماتی از جمله نظافت صنعتی.حمل و نقل وسایل نقلیه سبک و سنگین )درون شهری( و جابجای 
و حمل مسافر )درون شهری(.خدمات باغبانی و نگهداری فضای سبز.تعمیر و نگهداری و بهره برداری از تاسیسات برقی و مکانیکی ساختمان ها 
.کارخانجات صنعتی.نیروگاهی . برودتی و حرارتی.سرمایه گذاری و مشارکت در ساخت و طراحی صرفا در راستای موضوع شرکت. شرکت در کلیه 
همایشها و نمایشگاه های داخلی و خارجی، ترخیص کالا از گمرکات داخلی، انعقاد قرارداد با کلیه اشخاص حقیقی و حقوقی،اخذ و اعطای شعب و 
نمایندگی شرکت های معتبر داخلی و خارجی، افتتاح انواع حساب و اخذ وام و اعتبارات مالی از بانک ها و موسسات مالی صرفا در راستای موضوع 
شرکت، شرکت در کلیه مناقصات و مزایدات دولتی و خصوصی و پیمانها پس از اخذ مجوز لازم از مراجع ذیصلاح بارگیری و حمل و انباشت و برداشت 
مواد معدنی)درون شهری(.تعمیر و نگهداری وساخت تجهیزات و گالری نوار نقاله ها ثبت موضوع فعالیت به منزله اخذ و صدور مجوز نمیباشد و در 
صورت لزوم پس از اخذ مجوز های لازم. ۲- مرکز اصلی شرکت در واحد ثبتی اصفهان به نشانی استان اصفهان ، شهرستان اصفهان ، بخش مرکزی 
، شــهر اصفهان، محله جی ، خیابان جی ، خیابان آذر مهر ۱7 ، پلاک ۸0 ، طبقه اول ، واحد ۳ کدپستی ۸۱۵6۸466۱6 تغییر یافت و ماده مربوطه 

اساسنامه به شرح فوق اصلاح گردید اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )7۳0۲67(

محورهای فعالیت قوه قضائیه
برای مقابله با فساد

معاون حقوقی قوه قضائیه جمهوری اسلامی 
ایران در ادامه با اشاره به تاکید قوانین و اسناد 
فرمان  فساد،  با  مقابله  در  بالادستی کشور 
۸ ماده ای مقام معظم رهبری مبنی بر مکلف 
کردن قوای سه گانه به مقابله با فساد، بیانیه گام 
دوم انقلاب، سند چشم انداز ۱404و سیاست 
های کلی اقتصاد مقاومتی را از جمله این اسناد 
نام برد. آیت اله مصدق افزود: با تصدی آیت 
اله رئیسی بر قوه قضائیه در راستای عمل به 
سیاست های کلی ابلاغی رهبر معظم انقلاب 
در خصوص مبارزه با فساد، یکی از اولویت 
های اصلی دستگاه قضا مقابله با فساد بوده و بر 

اجرای قوانین عادی در این زمینه نظارت می 
شود. وی آغاز مبارزه جدی با فساد در درون 
صیانت  فساد(،  کشف  قضائیه)عملیات  قوه 
از استقلال قضات و قوه قضائیه، بازنگری در 
قوانین ناکارآمد و مطالعه، بررسی و تدوین 
لوایح قانونی موثر، ارتقاء گفتمان احیای حقوق 
عامه و تکلیف دادستان ها به صیانت از حقوق 
عامه از طریق پیشگیری از فساد، تذکر و تعقیب 
متخلفان ، نهادینه سازی اصل شفافیت در 
قوه قضائیه، همکاری با قوه مجریه در راستای 
مقابله با اخلالگران در بازار، حمایت از تولید و 
اشتغال از طریق جلوگیری از تعطیلی واحدهای 
تولیدی در پرونده های کلان اقتصادی ، تاکید 
بر مشارکت مردم بر کشف فساد، تاکید بر برنامه 
ریزی در راستای ایجاد ساز و کار عملی و نقد آراء 
و ضرورت تعامل با بخش خصوصی برای مبارزه 

با فساد،  را از محورهای فعالیت قوه قضائیه برای 
مقابله با فساد عنوان کرد. 

آیت اله مصدق با تاکید بر اینکه  قوه قضائیه 
به هیچ عنوان موافق با تعطیلی کارخانجات 
نیست، افزود: رئیس قوه قضائیه تاکید کرده 
اند در صورتیکه مدیرعامل کارخانه ای متخلف 
شناخته شد با وی برخورد شود ولی از فعالیت 
کارخانه جلوگیری نشود. وی اولویت قوه قضائیه 
در پروند ه های کلان اقتصادی را اعاده حقوق 
بیت المال و جبران ضرر وزیان مردم در کنار 
برخورد با فرد خاطی عنوان و از اعلام آمادگی 
معاونت حقوقی قوه قضائیه برای تشکیل جلسه 
با بخش خصوصی برای رفع ابهام یا تعارض 
قوانین و رفع خلاء های قانونی برای جبران این 
موارد از طریق لایحه یا طرح موضوع از سوی 

نمایندگان مجلس خبر داد. 

شفافیت عامل
 آرامش خاطر فعالان اقتصادی

رئیس اتاق بازرگانی اصفهان، نیز در این نشست 
دستورتشکیل هیات های منصفه اقتصادی 
با مشارکت ریش سفیدان با لحاظ شرایط 
خاص را مهم ترین دستاوردهای این سفر برای 
فعالان اقتصادی دانست و افزود:عملیاتی شدن 
شفافیت به صورت عینی در جامعه، موجب 
آرامش خاطر فعالان اقتصادی واقعی می شود، 
نمود عینی این مهم، راه اندازی سامانه ارزی 
بانک مرکزی است. مسعود گلشیرازی گفت: 
اتاق بازرگانی اصفهان در دوره نهم فعالیت 
خود با تشکیل کمیسیون حقوقی و پارلمانی 
در صدد مستحکم تر شدن این حلقه واسط و 
ایفای هر چه بهتر نقش خود به عنوان مشاور 
سه قوه است. همچنین ارتقاء کارایی، افزایش 

پاسخگویی، گلوگاه مبارزه با فساد وافزایش 
سرمایه اجتماعی از مهم ترین تبعات شفافیت 
در جامعه است و توجه به سرمایه های اجتماعی 
نیازهای تحقق  به عنوان پیش  فرهنگی  و 
سرمایه اقتصادی  در جنگ اقتصادی بشمار 
می رود. وی برنظارت دایمی نهادهای مردمی 

بر نحوه اجرای قوانین تاکید کرد.
رئیس کانون وکلای استان اصفهان نیز در ادامه 
این رویداد با تاکید بر تاثیر اصل حاکمیت قانون 
در رفع عوامل موثر بر ایجاد فساد در جامعه 
گفت: این اصل به شرط وجود قوانین خوب 
در جامعه موجب زدودن فساد می شود. لیلا 
رئیسی، شفافیت را یکی از دستاوردهای قانون 
خوب دانست و افزود: ما نیازمند اجرای موثر 
قانون با پیش بینی مکانیزم های دقیق و موثر 

در این حوزه هستیم.

اتاق بازرگانی اصفهان، میزبان همایش شفافیت، قانون و مبارزه با فساد:

مبارزه با فساد؛ اولویت قوه قضائیه
ــفافیت،  ــش ش در هماي

گزارش
گروه بازرگانی

قانــون و مبــارزه بــا 
فســاد کــه بــا حضــور معــاون حقوقــی 
قــوه قضائیــه جمهــوری اســلامی ايــران 
در جمــع اعضــای اتــاق بازرگانــی 
ــه  ــادی، جامع ــالان اقتص ــان، فع اصفه
اتــاق  در  اســتان  ووکلای  حقوقــی 
بازرگانــی اصفهــان برگــزار شــد، اعــاده 
ــرر  ــران ض ــال و جب ــت الم ــوق بی حق
ــوه  ــای ق ــت ه ــردم  از اولوي ــان م وزي
کلان  هــای  پرونــده  در  قضائیــه 
ــه  ــت ال ــد. آي ــوان ش ــادی عن اقتص
ــراف از  ــاد را انح ــدق، فس ــد مص محم
مســیر درســت خوانــد و افــزود: امروزه 
فســاد عبــارت اســت از هرگونــه فعــل 
ــر  ــط ه ــه توس ــی ک ــرک فعل ــا ت ي
شــخص حقیقــی يــا حقوقــی بــه 
ــازمانی  ــا س ــی ي ــردی، جمع ــورت ف ص
ــب  ــدف کس ــا ه ــد ب ــورت عم ــه ص ب
منفعــت يــا امتیــاز غیــر مســتقیم برای 
ــا نقــض قوانیــن و  ــا ديگــری ب خــود ي
ــا  ــده ي ــام ش ــوری انج ــررات کش مق
و  عمومــی  امنیــت  بــه  را  ضــرری 
ــد. وی  ــه وارد کن ــردم جامع ــلامت م س
تاکیــد کــرد: فســاد فقــط شــامل فعــل 
نبــوده بلكــه تــرک فعــل را نیــز 
ــدادن  ــام ن ــی انج ــه و گاه دربرگرفت
ــه  ــر ب ــل منج ــرک فع ــئولیت و ت مس

ضرر و زيان خواهد شد. 

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت تعاونی مصرف کارگران و کارمندان دانشگاه آزاد اسلامی 
نجف آباد به شــماره ثبت 6۳۲ و شناســه ملــی ۱0۲60۱۲046۲ به اســتناد 
صورتجلسه هیئت مدیره مورخ ۲۵/06/۱۳9۸ تصمیمات ذیل اتخاذ شد: - کریم 
محمدی به شــماره ملی ۲۲9۸۸۸09۸0 به سمت رئیس هیئت مدیره، مظاهر 
امیرخانی نجف آبادی به شــماره ملی ۱09۱۱۵۳۸4۱ به ســمت نایب رئیس 
هیئت مدیره، علی امینی به شماره ملی ۱09۱۱4۲۸4۱ به سمت منشی هیئت 
مدیره، اصغر حکیمی به شــماره ملی ۱09۱۵۳۱749 و رضا هوائی نجف آبادی 
به شــماره ملی ۱09۱۱۵7677 به عنوان اعضای اصلی هیئت مدیره و غلامرضا 
قائمی به شماره ملی ۱090۲4۵۳۵۱ به سمت مدیر عامل )خارج از اعضا( برای 
مدت سه سال انتخاب شدند. - کلیه چکها و اسناد تعهد آور شرکت پس از تصویب 
هیئت مدیره با امضــای غلامرضا قائمی )مدیرعامــل( و کریم محمدی )رئیس 
هیئت مدیره( و در غیاب )رئیس هیئت مدیــره(، مظاهر امیرخانی )نایب رئیس 
هیئت مدیره( حق امضا خواهد داشــت و اوراق عادی با امضای غلامرضا قائمی 
)مدیرعامل( و با مهر شرکت معتبر خواهد بود. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان 

اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری نجف آباد )7۳96۸۱(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییــرات شــرکت منحله در حــال تصفیه کشــاورزی احیــاء الارض 
شرکت تعاونی به شــماره ثبت 7۵ و شناســه ملی ۱0۲600۲۱9۵9 به استناد 
صورتجلســه هیئت تصفیه / مدیر تصفیه مورخ ۱۱/0۳/۱۳9۸ و نامه شــماره 
۱۱۳7/779/۱۸4/۳/۲0۵ مورخ 0۸/0۸/۱۳9۸ اداره تعاون روستایی شهرستان 
اردستان تصمیمات ذیل اتخاذ شد : ابوالفضل فروغی با کد ملی ۱۱۸9۵7۸۸۵9 
به سمت مدیر تصفیه و اســماعیل صادقی با کدملی ۱۱۸9۵70۲۵4 و علیرضا 
رجبی با کدملــی ۱۱۸96۱49۳6 به ســمت عضــو هیئت تصفیــه از تاریخ 
0۲/۱۱/۱۳97 تا تاریخ0۲/۱۱/۱۳99 به مدت دو سال تعیین گردیده کلیه اوراق 

مالی و تعهد آور و قراردادها با امضا منفرد مدیر تصفیه معتبر می باشد .
اداره کل ثبت اسناد و املاک اســتان اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری اردستان )7۳96۸4(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی انحلال شرکت پانته آ پردازش ســپاهان با مسئولیت محدود به شماره ثبت 
۵0۸۵7 و شناسه ملی ۱0۲60694۲6۵ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق 
العاده مورخ ۳0/0۸/۱۳9۸ : شرکت مذکور در تاریخ فوق منحل اعلام گردید و امیره 
تقوایی سیچانی به شماره ملی ۱۲۸۲۸۲۱۲7۱ به آدرس اصفهان خیابان میرکوچه 
الهوردیخان ۱- بن بســت قباد- پ۳۳ کدپســتی ۸۱6۳7۳4۳7۱ به سمت مدیر 
تصفیه انتخاب شد. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها 

و موسسات غیرتجاری اصفهان )7۳0۲69(

آگهی تغییرات شرکت
آگهی تغییرات شرکت تعاونی پگاه محیط آرین به شماره ثبت 4۲9۸0 و شناسه ملی ۱0۲6060۸۱۵6 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور 
فوق العاده مورخ 0۱/07/۱۳9۸ و نامه شماره 794۵4 مورخ ۱4/۸/9۸ اداره تعاون اصفهان تصمیمات ذیل اتخاذ شد :ترازنامه منتهی به ۲9/۱۲/ ۱۳97 
و آخرین رقم سرمایه به مبلغ ۱0۵0000000ریال به تصویب رسید. حســام الدین رضائی کدملی ۱۱۸00۲۸66۱ کدپستی ۸۱7۳۸۳7۳۵9 - فرزانه 
رضائی کدملی 0۸۳00۵۸74۵ کدپستی ۸۱7۲۸۳6۳۵9 به عنوان بازرسان اصلی و علی البدل برای مدت یکسال مالی انتخاب شدند. اداره کل ثبت اسناد 

و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )7۳0۲66(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت تاسیسات گرما نور اصفهان ســهامی خاص به شماره ثبت 
9۸4۱ و شناســه ملی ۱0۲60۳09۱96 به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 
۱۸/09/۱۳9۸ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : امیر علی پور محمدآبادی به شماره ملی 
۱۲9۲47۲۳0۸ به ســمت رئیس هیئت مدیره و مریم بیابانکی گورتانی به شماره 
ملی ۱۲9۲۱90۸9۲ به سمت نایب رئیس هیئت مدیره و حسین هارونی بردشاهی 
به شــمارملی ۱۲9۲4669۵۲به ســمت مدیر عامل و عضو هیئت مدیره تا تاریخ 
۱۳/09/۱400 تعیین شدند. کلیه اوراق و اسناد مالی و بهادار و تعهدات از قبیل چک 
سفته ، بروات ، قراردادهای تعهدآور و استفاده از حسابهای جاری و ثابت در بانکها با 
امضاء مدیرعامل با مهر شرکت معتبر می باشد. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان 

اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )7۳96۸۲(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت کیمیا صنعت آترون ســهامی خاص به شماره ثبت 
44۳99 و شناسه ملی ۱0۲606۲۲9۸۱ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی 
فوق العاده مورخ ۱7/۱0/۱۳97 تصمیمات ذیل اتخاذ شد: مرکز اصلی شرکت از 
واحد ثبتی اصفهان به واحد ثبتی تهران به نشانی استان تهران ، شهرستان تهران 
، بخش مرکزی ، شهر تهران، تهران ویلا ، خیابان چهاردهم غربی ، خیابان نیکان 
، پلاک -۲ ، طبقه چهارم ، واحد ۸ کدپستی ۱444۸۵۳۳۸9 انتقال یافت و ماده 

4 اساسنامه اصلاح شد. 

اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شــرکت ها و موسسات 
غیرتجاری اصفهان )7۳0۲70(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات کانون نخبگان جوان استان اصفهان به شماره ثبت ۲۵۵۵ و شناسه 
ملی ۱0۲60۵64704 به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ ۲۸/0۲/۱۳9۸ و 
نامه شماره 99۳00/۲4/۲0 مورخ ۱9/۱0/۱۳9۸ استانداری اصفهان تصمیمات 
ذیل اتخاذ شد : امیر حســین بانکی پور فرد به کدملی ۱۲۸47۳۸4۲6 بعنوان 
رئیس هیات مدیره و رضا طیب نیا به کدملی ۱۲۸44۳۵۸۵7 بعنوان نایب رئیس 
هیات مدیره وسید مهدی صدری به کدملی ۱۲۸۸0۸7۸4۵ بعنوان خزانه دار و 
مهدی شایسته فرد به کدملی ۱۲90۸76۲07 عنوان مدیرعامل موسسه به مدت 
دو سال انتخاب شدند. کلیه اســناد و اوراق بهادار بشرح زیر است : "کلیه اسناد و 
اوراق بهادار و تعهدآور باامضای مدیرعامل و خزانه دار و درغیاب خزانه دار با امضای 
رئیس هیات مدیره و با مهرموسسه معتبرخواهد بود." اداره کل ثبت اسناد و املاک 
استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )7۳96۸0(

گزارش

 نوسان: تصفیه خانه فاضلاب اژيه با پیشرفت فیزيكی ۹۵ درصدی 
در آينده نزديک به بهره برداری می رسد.

مدیرعامل شــرکت آب وفاضلاب استان اصفهان با اشــاره به اجرای تاسیسات  
فاضلاب در شهرســتان اژیه اعلام کرد: در ســال 96 اجرای شبکه جمع آوری و 
احداث تصفیه  خانه فاضلاب  در شهرســتان  اژیه در دستور کار قرار گرفت. هم 
اکنون ۲0 کیلومتر از شبکه فاضلاب  شهر اژیه اجراشده و تنها 4 کیلومتر دیگر باقی 
مانده است. هاشم امینی اجرای تاسیسات فاضلاب در این شهرستان  راضروری 
خواند و گفت: جلوگیری از آلودگی آبهای زیرزمینی و سطحی، ارتقاء بهداشت و 
سلامت عموم، جلوگیری از ایجاد بوی نامطبوع  استفاده مجدد از آب  از مزیت های 
اجرای کامل طرح های فاضلاب شهری می باشد. وی افزود: در مناطق کویری به 
ویژه  در شهرستان اژیه که در شرق استان قرار دارد کمبود آب به شدت احساس 
می شود و یکی از زیر ساختهای توسعه با توجه به صنعتی بودن استان بحث آب 
می باشد بطوریکه صنایع درحد مشــخص و معینی نیاز به آب دارند و قرار است 
پســاب حاصل از تصفیه فاضلاب عمدتا به صنایع اختصاص یافته و یا در حوزه 
کشاورزی مصرف شود. امینی  در رابطه با اجرای شبکه فاضلاب و احداث تصفیه 
خانه فاضلاب در اژیه اذعان داشت:  اجرای پروژه های فاضلاب پر هزینه است و با 
اعتبارات دولتی شــاید حدود ۳0 تا 40 سال طول بکشد تا طرح بطور کامل اجرا 
شود. اما با این وجود طی دو سال  اجرای تا سیسات فاضلاب در شهرستان اژیه با 

اعتبارات جاری و عمرانی  در جهت خدمات رسانی بهتر به مردم عملیاتی شد.
هاشم امینی پیرامون روش تصفیه در تصفیه خانه فاضلاب شهر اژیه  توضیح 
داد: روش تصفیه در تصفیه خانه فاضلاب اژیه به صورت لجن فعال با حذف ازت 
و فسفر A2O می باشد که یکی از پیشــرفته ترین روش های تصفیه در دنیا 

محسوب می شود.
وی ادامه داد: ظرفیت تصفیه 7۲0 مترمکعب در روز است و این در حالیست که 
پساب تولیدی مطابق با استاندارد تعریف شده ازسوی نهادهای ذیصلاح می باشد. 

مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان اعلام کرد: با اجرای تاسیسات 
فاضلاب در این شهرســتان بیش از ۵ هزار نفر تحت پوشــش شبکه فاضلاب 
قرار می گیرند. همچنین  برآورد گردید که ۱600 فقره انشــعاب فاضلاب به 

متقاضیان واکذار شود.
امینی یادآورشــد: بیش از ۱۱ میلیارد تومان  برای اجرای تاسیسات فاضلاب 
در شهرستان اژیه هزینه  شــده که این رقم از اعتبارات عمرانی و جاری تامین 

شده است.

پیشرفت 95 درصدی
تصفیه خانه فاضلاب شهرستان اژیه

مديرعامل شرکت آبفا استان اصفهان خبر داد:

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت تعاونی مسکن کارکنان استانداری اصفهان به شماره 
ثبت 9۵۲ و شناسه ملی ۱0۲60۱۵۵9۲9 به استناد نامه شماره 9۸۲9۱ 
مورخ 0۵/۱0/۱۳9۸ اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی شهرستان اصفهان و 
صورتجلســه مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده مورخ ۲۳/09/۱۳9۸ 

تصمیمات ذیل اتخاذ شد:
 - ترازنامه و ســایر صورت های مالی منتهی بــه ۲9/۱۲/۱۳97 به تصویب 
رسید. - آرش امانی صفی آبادی به شماره ملی ۳۲۵۲6۱۲۳7۲، پورمحمد 
شــریعتی نیا به شــماره ملی ۱۱۲97۳۸۸۳۳، محمود سلطانی به شماره 
ملی ۱۲۸6۵47۵۸۱ به عنوان بازرســین اصلــی و عبدالکریم لیاقت دار 
به شماره ملی 47۲۳۵۲۸۳۵0 و روح اله شــریح اصفهانی به شماره ملی 
۱۲۸۸۱7۵۱۵9 به عنوان بازرس علی البدل برای مدت یک ســال مالی 

انتخاب گردیدند. 
اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری اصفهان )7۳0۲6۸(

آگهی تغییرات شرکت

آگهــی تغییرات شــرکت تعاونــی مصرف کارگــران شــهرداری نجف 
آباد به شــماره ثبت 6۸۲ و شناســه ملــی ۱0۲60۱۲6۲۱0 به اســتناد 
صورتجلســه هیئت مدیره مورخ ۳0/0۵/۱۳9۸ تصمیمات ذیل اتخاذ شد 
: عبدالرســول اکبری کدملی47۲۳۵۵۲۱۳۸ بســمت رئیس و منوچهر 
شکرالهی کدملی46۲۱۲۳۵0۵۲ بســمت نایب رئیس و یحیی شکرالهی 
کدملی۱09۱۱۸۵49۲ بسمت منشــی هیئت مدیره و محمدرضا تمدن 
کدملی ۱09۱۵۳0۸07 به سمت عضئ هیئت مدیره و مدیرعامل و محمد 
ادریسی پور کدملی ۵499۵6۱7۵۳ بعنوان عضو اصلی هیات مدیره برای 
مدت سه سال انتخاب شــدند . کلیه چکها و اسناد تعهد آور شرکت پس از 
تصویب هیات مدیره با امضاء محمدرضا تمدن )مدیر عامل ( و عبدارسول 
اکبری )ریئس هیئت مدیره ( و مهر شــرکت معتبــر و در غیاب )رئیس( 
منوچهر شــکرالهی )نائب رئیس ( حق امضاءخواهد داشت و اوراق عادی با 

امضاء محمدرضا تمدن ) مدیر عامل ( و مهر شرکت معتبر خواهد بود . 
اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان مرجع ثبت شــرکت ها و 

موسسات غیرتجاری نجف آباد )7۳96۸۳(



راه های کسب درآمد بدون سرمايه صد در صد وجود دارند اما 
بسیاری از افراد بر اين باور هستند که بدون داشتن سرمايه اولیه 
به هیچ عنوان نمی شود درآمد کسب کرد و خیلی از افراد اين 
با چه  ايرانی  ثروتمندان  تمامی  را در ذهن خوددارند که  سؤال 

مقدار سرمايه کسب وکار خودشان را شروع کرده اند؟

وقتـی زندگی نامـه افـراد ثروتمنـد در ایـران و جهـان را مورد بررسـی 
قرار می دهیم می بینیم که بسـیاری از آن ها بدون داشـتن سـرمایه، و 
حتـی با داشـتن بدهکاری های زیاد توانسـته اند به درآمدهـای رویایی 

دسـت پیدا کنند. 
به عنوان مثال بابک بختیاری مؤسـس آیس پک بعد از شکسـت هایی 
کـه در کسـب وکارهای قبلی خـورده بود با ۳00 میلیـون بدهی مدتی 
بـه زنـدان افتاد اما مجدد به بازار بازگشـت و سـهم خـودش را با ابداع 

و ایجـاد بسـتنی آیس پک از بـازار ثروت گرفت. 
ایـن در حالـی اسـت کـه وقتـی اتفاقـات زندگـی ایشـان را بررسـی 
می کنیـم متوجـه می شـویم که او از بچگـی از پـول درآوردن و فروش 
لـذت مـی بـرده بـه گونـه ای کـه در دوران مدرسـه بوفـه مدرسـه را 
بـه صـورت داوطلبانـه از مدیـر مدرسـه بـرای فـروش خوراکـی بـه 
دانش آمـوزان اجـاره می کـرده و همچنین در تابسـتان ها در کنار یک 
اسـتخری کـه روبـروی خانه شـان بـود کیک و نوشـابه مـی فروخته و 
خلاقیت هـای جالبـی در ایـن زمینـه فـروش به خـرج مـی داده مثلا:

او در نوجوانـی کـه در آپارتمانـی با تعـداد خانواده بـالا زندگی می کرد 
تصمیـم بـه طراحی و پخش بروشـوری برای تبلیغ و فروش سـاندویچ 
می گیـرد و بابـک خـط تلفـن و بـا یـک بروشـور در واقع بـدون اینکه 
حتی رسـتورانی در کار باشـد سفارشـات بسـیاری را از خانواده ها می 
گرفتـه و سـاندویچ هایی را کـه در خانه درسـت می کـرده بعد دقایقی 
تحویـل شـخص سـفارش دهنده مـی داده و از این طریـق در آن زمان 

درآمـد بسـیار خوبی کسـب می کرد.

ورشكستگی در دوران جوانی
امـا در دوره جوانـی بـه دلیـل بی تجربگـی و عجلـه داشـتن بـرای 
پیشـرفت در اثـر سـهل انگاری در برخـورد بـا شـریک خـود کـه بـا او 
میزهـای تحریـری را در خیابـان ولیعصـر می فروختنـد دچار مشـکل 
و ورشکسـتگی شـد و نـه تنهـا تمـام سـرمایه اش را از دسـت داد بلکه 
بـا ۳00 میلیـون تومـان چـک برگشـتی جایـی جـز پشـت میله های 
زنـدان برایـش باقی نمانـد، در آن دوران وقتی برای آزاد شـدن با زبان 
خواهـش و منطـق قـول پرداخت تمـام بدهی هایش را در صـورت آزاد 
شـدنش بـه شـاکیان مـی داد، هیچ کـدام از آن هـا بـاور نمی کردند که 
او بـدون داشـتن کمتریـن سـرمایه اعتبـاری بتوانـد کسـب و کاری را 
راه انـدازی کنـد کـه در مـدت 6 ماه شـعباتش بـه ۱06 و درآمدش به 

۵ میلیـارد تومان برسـد.
 امـا او بـه توانایـی و خلاقیـت و پشـتکار خـودش ایمان داشـت و باور 
داشـت کـه می توانـد فرصتـی را بـرای پول سـازی پیـدا کنـد، بـاور و 
ایمانـی کـه کمکـش کرد بـا ۳00 میلیون بدهـی کاری را شـروع کند 

کـه او را بـه اوج موفقیـت و ثروت برسـاند.
داسـتان بابـک بختیـاری تنهـا یکـی از داسـتان های هـزاران افـرادی 
بـود کـه بـدون سـرمایه توانسـته بودند بـه درآمدهـای بالایی دسـت 
پیـدا کننـد.در واقـع آن ها پیـش از اینکه ذهنشـان را متمرکز شـرایط 
بیرونـی از قبیـل پول و سـرمایه و پارتی کننـد. ابتدا بـر روی باورهای 
خـود و ایمـان خـود کار می کردنـد و سـپس بـا قـوی کـردن ایمان و 
بـاور خـود وارد مسـیر ثـروت آفرینـی می شـدند و بـه وسـیله همیـن 
باورهـای قـوی کـه نسـبت بـه توانمندی هـای خـود بـه دسـت آورده 
بودنـد می توانسـتند بسـیاری از فرصت هـا ر ا ببینـد و دنبـال آن هـا 

بروند. 

عامل اول؛ انگیزه
چنیـن افـرادی کـه از زیـر صفـر و بـدون هیـچ سـرمایه ای بـه نتایـج 

دسـت یافته اند.  شـگفت آوری 
در واقـع ثابـت کردنـد کـه بـرای پـول سـاختن و راه انـدازی یـک 
کسـب وکار پـول عامـل اول نمی توانـد باشـد بلکـه انگیـزه و علاقـه 
بـه کسـب ثـروت قطعـاً می توانـد عامـل قـوی تـری بـرای رسـیدن 
الگوهـای  افـرادی می تواننـد  باشـد همچنیـن چنیـن  بـه موفقیـت 
بی نظیـری بـرای مـا باشـند، بـه دلیل اینکـه با دیـدن چنیـن افرادی 
و مطالعـه سرگذشـت آن هـا قطعـاً باورهـای قـوی و الهـام بخشـی در 
مـا شـکل می گیـرد باورهایـی کـه باعـث ایجـاد حرکـت در مـا بـرای 
رسـیدن بـه پـول و ثـروت بیشـتر می شـود و ما را بـه ایـن نتیجه می 
رسـاند که،پـس اگـر قبل از ما شـخصی در ایـن دنیا توانسـته کاری را 
انجـام دهـد قطعـاً مـا نیـز می توانیـم آن کار را انجـام دهیـم و بـه آن 

برسـیم. نتایج 
شـما چـه تخصـص و اسـتعدادی دارید کـه می توانید بدون سـرمایه و 
یـا بـا یک سـرمایه کـم آن را تبدیل به یک کسـب وکار موفـق بکنید؟ 

آیا باور دارید که می توانید موفق شوید؟
آیـا توانمندی هـا و اسـتعدادهای خـود را کـه می تواننـد بـرای شـما 

درآمـد ایجـاد کننـد را پیداکرده ایـد؟

»نگرانی درباره آینده و احســاس 
بی آیندگــی« ســومین دغدغه 
اجتماعی جامعه ایران در ســال 
97 بوده است. این نتیجه ای است 
که مرکز تحقیقات اســتراتژیک 
ریاســت جمهوری در گــزارش 
»آینده پژوهی ایران« سال 97 منتشر کرده است. گزارشی 
که نشان می دهد در میان صد دغدغه مهم جامعه ایرانی -از 
دغدغه های اقتصادی گرفته تا سیاسی و فرهنگی و محیط 
زیست و...- ناامیدی و ترس از آینده یکی از 10 دغدغه اول 

است. 
اما چرا جامعه تــا این حــد از آینده می ترســد و آینده را 
مبهم می بیند؟ پاسخ ساده اســت. مجموعه سیاست های 
تصمیم گیری و تصمیم ســازی های چند دهه گذشــته 
را که کنار هم قرار دهیم،  تصویــری که از آینده می بینیم، 
چندان زیبا نیســت. آمارها می گوید بحران و تنش آب در 
ایران جدی است. چراکه در 35 سال گذشته 75 درصد کل 
آب های شیرین هزارساله را مصرف کرده ایم. 750 هزار چاه 
مجاز و غیرمجاز حفر کرده ایم و بیش از هزار سد ساخته ایم. 
نتیجه از بین رفتن 58 درصد مساحت تالاب های کشور و 
عبور وضعیت دشت ها از حالت هشدار است. به طوری که 
گزارش ها می گوید دشت های ایران کارکردهای اکولوژیک 
و زیست محیطی خود را از دست داده اند و کانون گرد و غبار 
و ریزگردها شده اند. آنچه شــرایط را نگران کننده می کند 

این اســت که ایران در یکی از دوره های خشکســالی بلند 
قرار گرفته و به گزارش ناســا رتبه چهارم تنش آبی را دارد. 
پیش بینی ها می گوید اگر نظام تدبیر ایــران کاری نکند،  
حدود 95 درصد مســاحت ایران ظرف ســه تا چهار دهه 
آینده به بیابان تبدیل می شود و تنها 15 سال دیگر آب برای 
کشاورزی خواهیم داشت. حل مشــکل، هم به تدبیر نیاز 
دارد و هم منابع مالی. اما آمارها می گوید دولت تنها منابع 
طبیعی را بر باد نداده. منابع مالی دیگری هم باقی نمانده و 

همه آنچه بوده مصرف شده. 
ورشکستگی 18 صندوق بازنشســتگی و بدهی 250 هزار 
میلیارد تومانــی دولت به تامین اجتماعی تنها گوشــه ای 
از کارنامه دولت در این حوزه اســت. حال مشخص نیست 
دولت می خواهد با این همه بازنشسته فعلی و 13 میلیون 
بیمه شــده اصلی صندوق تامین اجتماعــی و حداقل 40 
میلیون نفر از اعضای خانواده آنهــا چه کند! مجموعه این 
تنگناها، زمانی نگران کننده می شــود که مردم نه تنها به 

آینده امیدوار نیستند بلکه معتقدند شرایط بدتر می شود.
در این میان مردم احســاس می کنند با کوهی از مشکلات 
تنها مانده اند. آنها حالا بیش از همیشه نگران آینده فرزندان 
خود هستند. نسلی که تمام منابعشــان پیش خور شده و 
چیزی برای آنها باقی نمانده است. اما آیا نسل آینده راه ما را 
طی می کند و همان نسلی است که باید با بحران ها و کمبود 
منابع بیشتری مواجه شود؟ یا آنکه نسل آینده بالاخره راهی 

می یابد و مشکل را حل می کند؟
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با مالزی، محدودیت های جدیدی برای واردات روغن پالم این کشور اعمال  دیپلماتیک 
کرده که مایه نگرانی کوالالامپور شده است.هند که بزرگ ترین خریدار روغن های خوراکی 
درجهان است، هفته گذشته تغییراتی در مقررات داد که به گفته بازرگانان، واردات روغن پالم 
تصفیه شده از مالزی را عملا ممنوع می کند. مالزی دومین تولیدکننده و صادرکننده روغن 
پالم پس از اندونزی است. این اقدام پس از اعتراض هند پس از یک اختلاف دهلی نو به انتقاد 
نخست وزیر مالزی از قانون شهروندی جدید هند که مبتنی بر مذهب است، صورت گرفت.

حسین مشیری، مدیرکل آمار سازمان تأمین اجتماعی گفت: »گروه سنی ۲۵ تا 
۲9ساله بیشترین سهم را به عنوان ورودی های جدید بیمه تأمین اجتماعی به خود 
اختصاص می دهد.« وی افزود: در صنعت ساختمان حدود ۲6 درصد پس از ترک 
مشاغل مرتبط، دیگر در صنعت ساختمان و صنایع وابسته مشغول به کار نشدند و در 
حوزه الکترونیک، ۳0 درصد از فعالان این حوزه پس از ترک کار به سراغ سایر مشاغل 

رفته و ۲4 درصد نیز مجدداً در همان حوزه الکترونیک به کار گمارده شده اند.«

٢٥ ساله ها؛ بیشترین گروه سنی جدیدالورود بیمه هند روغن پالم مالزی را بایکوت کرد

ویژگی 
رهبر خوب و مقتدر

کسب درآمد بدون سرمایه

  هفته نامه
n a v a s a nW e e k l y

پیامبر اکرم )ص( 

هرکس آبروی مؤمنی را حفظ کند، بدون 
تردید بهشت بر او واجب شود. 
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شمــاره 
صد و پانزده

نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 
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از همان زمان که اجداد شکارچی ما، برای 
یافتن غذا درگیر ماجراجویی و چالش 
توانست  راحتی  به  پا  انسان ۲  شدند، 
تشخیص دهد که در بین گونه خود ، 
کسانی هستند که بیشتر از بقیه از توان و 
مهارت جسمی و ذهنی برخوردارند؛ همان 
کسانی که بعدها به عنوان رهبر گروه 
انتخاب شدند زیرا ویژگی یک رهبر خوب 
و مقتدر را داشتند. هرچند تقسیم بندی 
پیروان،  و  رهبران  گروه  دو  در  افراد 
تاثیرگرفته از بیولوژی است اما این موضوع 
به معنای لایق بودن تمامی مدیران یک 

شرکت نیست.
یک رهبر باید با اعضای خود همدل باشد 
و در تصمیماتش نفع همه افراد را در نظر 
بگیرد. سایمون سینک در کتاب رهبران 
آخر غذا می خورند، به مدیریت ضعیف 
اشاره  تایتانیک  عظیم  الجثه  کشتی 
می کند که اهمیتی برای جان مردم قائل 
نبود؛ او دلیل این ضعف رهبری را در تعداد 
کم قایق های نجات می داند. سینک معتقد 
است که اگر رهبری و مدیریت درستی 
در کشتی تایتانیک انجام می شد، کسی 
جانش را از دست نمی داد و از ویژگی 
رهبری و مدیریت آن کشتی تا سال ها 

تقدیر می شد.

ستونی سست نباشید
قاطعیت و مصمم بودن، ویژگی یک رهبر 
خوب است. به عنوان یک رهبر باید نسبت 
به تصمیماتی که می گیرید، به اندازه کافی 
قاطع باشید تا اعتماد دیگر افراد را جلب 
کنید. یک رهبر متزلزل که مدام تصمیماتش 
ستون  نمی تواند  می دهد،  تغییر  را 
محکمی برای رهبری و مدیریت باشد!

رهبری فقط دستور دادن نیست
تعهد و احساس مسئولیت، ویژگی یک 
رهبر مقتدر و شایسته است. وقتی در 
یک مجموعه، رهبر گروه نیز شانه به شانه 
افراد مجموعه در حال تلاش است این 
عمل خودبه خود باعث تحریک انگیزه 
افراد شده و رسیدن به مقصد مشترک را 

آسان تر می کند.

سكان را درست در دست بگیريد
برای هدایت کشتی بزرگی که افراد یک 
مجموعه در آن قرار دارند، نیاز به رهبری 
است که بتواند به خوبی دستورالعمل های 
خود را به خدمه کشتی برساند. ویژگی یک 
رهبر خوب، اعلان فرامین با زبانی گویا و به 
شیوه ای مناسب است. رهبری که نتواند 

به درستی فرمان دهد، رهبر نیست.

مهارت تصمیم گیری، ويژگی يک 
رهبر مقتدر

مدیریت حل مسائل و اصلاح و عیب یابی 
روی  زیادی  تاثیر  می تواند  راه،  موانع 
باشد.  داشته  مجموعه  یک  سرنوشت 
چنین نقشی تنها از عهده یک رهبر 
برخواهد آمد و شاید به همین دلیل است 
که مهارت تصمیم گیری در کنار دیگر 
ویژگی هایی که برشمردیم، جزو ویژگی 
یک رهبر خوب و قدرتمند محسوب 

می شود.

-  در مشاجره به دنبال چه هستیم؟
-  دستاورد مشاجره آرامش است یا آشفتگی؟

-  چرا می خواهیم همیشه پیروز میدان باشیم؟
مشاجره به معنای گفت و گوی همراه با پرخاش و ستیز است. ما انسان ها 
یاد گرفته ایم در مورد هر چیزی بدون کم ترین آگاهی و اطلاعی، بحث و 
مشاجره راه بی اندازیم. برحسب عادت باید همیشه در حال حرف زدن 
باشیم که دیگران بدانند ما هم حرفی برای گفتن داریم. محتوا و مسئله مهم 

نیست؛ تنها حرف زدن مهم است.
به نظر می رسد آنچه را که باید در موردش به بحث پرداخت فقط مسائل 
هستند؛ یعنی چیزهایی که در وهلۀ اول ذهن افراد زیادی را به خود مشغول 
داشته و درگیر آن هستند و دوم قابل بحث و تحلیل باشد. معمولاً آنچه 
بیشتر موردبحث واقع می شوند، اخبار هستند. وقتی خبری پخش می شود 

همه در موردش به بحث می پردازند بدون اینکه از منبع خبر، درستی آن و 
قابلیت بحث داشتنش آگاهی داشته باشند. در این راه جدل شروع می شود. 
همه تلاش می کنند حرف خود را به کرسی بنشانند. حقیقت و صلاحیت 
مهم نیست. اگر بحث به درازا بکشد و کسی پیروز میدان نشود، تخریب 
شخصیت شروع می شود. در ادامه، اخبار از میدان جدل خارج می شوند و 
در همان حال تخریب شخصیت افراد در حال بحث شروع می شود. پس 
دو طرف سعی می کنند زشتی های یکدیگر را جار بزنند تا کم نیاورند. به 
قول، اگر کسی سعی در سبقت از ما داشته باشد، همه چیز را به پایش گران 

می نویسیم.
بیشتر انسان ها بابت هر مکان و زمانی، عقایدی را با خود حمل می کنند و 
ثبات شخصیتی ندارند. فضای مجازی هم باعث شده است همه ادعا کنند 
چیزهایی می دانند و با خواندن متن های چند خطی به یک نظریه پرداز 

تبدیل شده، می توانند در تمام مسائل اظهار نظر کنند. انسان های کوچک 
همواره در مورد مسائل کوچک و پیش پاافتاده بحث و دعوا می کنند. مسائل 
بزرگ در ذهن و دنیای کوچک آن ها جایگاهی ندارد. بحث و مشاجره 
بیشتر به خاطر بی سوادی، توهم دانایی و کودک ماندن انسان ها است. 
کسی که توانایی گفت و گو و تحلیل مسائل را داشته باشد برای هر سخنش 
مکث می کند، فکر می کند و با حدس و گمان چیزی را بیان می کند. مقداری 
آگاهی نسبت به مسائل دارد و آنقدر مطالعه می کند که بتواند بداند و خودش 
را به سامان کند. انسان نادان بلندگو دست می گیرد و با قطعیت هر چیزی را 
بیان می کند. صبر ندارد و با هیجان و خشونت برخورد می کند. کسی که به 
معرفتی هر چند اندک هم رسیده باشد، جرئت دارد بگوید نمی دانم. توانایی 

دارد برای ابراز وجود خود از دهانش بدون خِرَد استفاده نکند.
انسان امروز نیاز به تمرین دارد. باید بتواند آشفتگی ها، هیجانات و 
خشونت های خود را از بین ببرد. احساسی فکر و رفتار نکند. در مورد همه 
چیز اظهارنظر نکرده و سکوت را فرابگیرد. آداب گفت گو را بیاموزد. اولین 
قدم مهم این است که تمایل به تشویق و تمجید دیگران را در خود از بین 
ببرد. در تنهایی، سکوت و صبر و تواضع را یاد بگیرد. آنقدر مطالعه کند که به 
نادانی اش پی ببرد و هر حرفی را بر زبان نیاورد. به خود اجازه ندهد بدون هیچ 
پشتوانۀ عقلی ای بگوید »نظر من این است«؛ چون بدون تفکر و مطالعه فقط 
تحمیل های دیگران و عادات دیرینه را کسب کرده ایم. راه گفت و گو نباید 

سد شود و گفت وگو از مشاجره جدا است.
نباید در هر موردی بحث کرد. نباید وارد ذهن دیگران شد و آن ها را به تیغ 
کشید. انسان می تواند تنها خودش را بشناسد )شاید آن هم سخت باشد(. 
فقط می توان برای خود تصمیم گرفت. داشته ها و نظرات خود را نمی توان بر 
دیگران تحمیل و یا خود را تنها برحق دانست. دکتر فراستخواه حرف از میان 
بودگی فلسفه می زند. اینکه حقیقت نه مال من است نه مال شما. حقیقت 
درمیان است. می توان در مورد آن حرف زد و هرکسی تکه ای از حقیقت را 

به ارمغان ببرد.

دیکتاتور مآبی برای به کرسی نشاندن حرف خود 

پر کردن چاله قدرت طلبی با دست خود!

زنده باد

تونی بلر در جولای ۲007 در حالی که حزب او هنوز حزب اکثریت بود 
پس از ده سال نخست وزیری انگلستان استعفا داد و از نخست وزیری 
کناره گرفت. در مصاحبه ای گفت برای پرهیز از چاله قدرت طلبی بهتر 

است  با دست خود آن چاله را پر کنیم. 
زنده باد آن تربیت سیاسی و اجتماعی که چنین می آموزد.

زنده باد آن مرد حیطه قدرت که تا هنوز برای او اندکی از آبرو، حیثیت و 
احترام باقی مانده با دست خود چاله قدرت طلبی را پر کند و با پای خود 
گام بر دارد واز آن دوری گزیند. ترازنامه روزگار به جز این انتخاب تراز 

مثبت و قابل افتخاری به دست کسی نمی دهد.

زنده باد آن امانت دار مردم که در سالخوردگی به پشت سر نگاه کند 
و اثری از تلاش خود برای ارتقاء انسانیت و انسان ها ببیند. در غیر این 
صورت چیزی جز مرگ تاریک و ابدی برای او باقی نمی ماند. در این 
حالت، برای او و اعقابش، تراز بهرمندی از قدرت از یک سو و اعمال 

فلاکت از سوی دیگر، کارنامه ای بس رنج آور  خواهد بود.
اندرو کارنگی، پایه گذار صنایع فولاد آمریکا که در سال ۱9۱9 وفات 
یافت، و ثروت خود را به امور خیر اختصاص داد، گفته بود هر مرد که 
ثروتمند بمیرد شرمسار مرده است . در مورد مردان حیطه قدرت چه 

می توان گفت؟

info@eghtesadbazar. ir
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آيا می توان بدون داشتن سرمايه اولیه به ثروت رسید؟؛

  احسان گنجی


